
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران و چیــن می گوید بــا دریافت 
موافقت نامه های جدید و طی شدن مراحل قانونی، امکان صادرات 
سه گروه کالایی جدید ایرانی به چین فراهم شده و شرکت های 

ایرانی می توانند در این زمینه برنامه ریزی کنند.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در حدود دو 
سال گذشته، با توجه به شیوع ویروس کرونا و قوانین قرنطینه 
که از سوی دولت چین اجرایی می شود، عملا امکان حضور در 
این کشــور برای هیئت های تجاری ممکن نبود و حضور فعال 
در نمایشــگاه های چین نیز عملا ممکن نشد. همین موضوع 

قدری استفاده از فرصت های تجاری در چین را دشوار کرد اما 
با این وجود چین اصلی ترین شریک تجاری ایران و بزرگترین 

واردکننده کالاهای ایرانی به شمار می رود.
وی با بیان اینکه با کاهش محدودیت هــا، اتفاقات مثبت قابل 
توجهی در تجارت ایران و چین رخ خواهــد داد، توضیح داد: از 
سویی با نهایی شدن موافقت نامه های جدید، از این پس سه گروه 
کالایی شیلات، میوه و مرکبات به طور خاص کیوی و لبنیات 
ایرانی از این پس امکان صادرات به چین را خواهند داشت. این 
موضوع از نظر قوانین و مقررات نهایی شده و شرکت های ایرانی 

می توانند برای صادرات محصولات خود مذاکرات را آغاز کنند.
رئیس اتاق ایران و چین ادامه داد: از سوی دیگر با پیگیری های 
اتاق ایران و چین، بحث نمایشــگاه دائمی محصولات ایران در 
چین نهایی شده و با کاهش محدودیت های کرونایی و امضای 
اســناد مربوط در چین، از این پس فضایی دائمی برای معرفی 
کالاهای ایرانی وجود خواهد داشــت که شرکت ها می توانند از 

آن استفاده کنند.
حریری با بیان اینکه حدود ۹۲ درصد از حجم صادرات کالایی 
ایران به چین را همچنان کالاهای با ارزش افزوده پایین تشکیل 

می دهند، بیان کرد: کالاهای نفت محور و محصولات پتروشیمی، 
بخش مهمی از صادرات ایران به چین را تشکیل می دهند و برخی 
محصولات معدنی یا کشاورزی دیگر نیز جزو محصولات با ارزش 
افزوده بالا در نظر گرفته نمی شوند. در حالی که اگر ما مقدمات 
صادرات این کالاها را فراهم کنیم، می توان روی عرضه این کالاها 

در بازار چین نیز حساب باز کرد.
وی با اشاره به تغییراتی که در سطح سیاست گذاری تجاری ایران 
در ماه های گذشته رخ داده، تشریح کرد: می توان این طور گفت 
که پس از نزدیک به ۱۰ سال درجا زدن و عدم فعالیت، سازمان 

توسعه تجارت در ماه های گذشته بسیار فعال شده و در تلاش 
برای برنامه ریزی کلان برای تغییر در شرایط تجاری کشور است.
حریری خاطرنشان کرد: تاکید بر لزوم صادرات کالاها با ارزش 
افزوده بالاتر، یکی از موضوعات مهمی اســت کــه در ماه های 
گذشته، توجه به آن جدی تر شده است. البته باید در نظر داشت 
که چنین تغییراتی در سطح سیاست گذاری به زمانی بیشتر 
از چند ماه برای نشان دادن نتایجشــان نیاز دارند و در صورتی 
که شرایط تغییر کند، در ســال های آینده می توان تغییرات را 

مشاهده کرد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در تبیین 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن از تامین بیش از 
۵۷ هزار میلیارد ریال منابع مالیاتی جهت واریز 
به حساب صندوق ملی مسکن طی شش ماهه اول 

سال جاری خبر داد.
به گزارش ایســنا، داود منظور با اشاره به نقش و 
جایگاه مالیات در کمک بــه بخش های مختلف 
اقتصادی از جمله حوزه مســکن اظهــار کرد: 
در اجرای طــرح نهضت ملی مســکن موضوع 
تبصره ۸ ماده )۳( قانون جهش تولید مســکن 
و واریــز درآمدهــای مالیاتی مربوط بــه پایه 
های مالیاتی مرتبــط با حوزه زمین، مســکن، 
مســتغلات و ســاختمان به حســاب صندوق 
ملــی مســکن، طی شــش ماهــه اول ســال 

جاری بیش از ۵۷ هــزار میلیــارد ریال وصول 
 و ذیل ردیف هــای درآمــدی مربوطــه واریز 

شده است.
وی در تشریح جزئیات هر یک از پایه های مالیاتی 
این قانون تصریح کرد: در بخش مستغلات بیش 
از ۲۴ هزار میلیارد ریال، در بخش نقل و انتقال و 
سرقفلی حدود ۱۱ هزار میلیارد ریال، در بخش 
نقل و انتقال املاک حدود ۲۲ هزار میلیارد ریال، 
در بخش واحدهای مسکونی گران قیمت بالغ بر 
۱۲۷ میلیارد ریال و همچنین در بخش واحدهای 
مســکونی خالی از ســکنه نزدیک پنج میلیارد 
ریال وصول و به ترتیب بــه ردیف های درآمدی  
۱۱۰۲۰۴، ۱۱۰۳۰۳، ۱۱۰۳۰۵، ۱۱۰۳۰۷ و 

۱۱۰۳۰۹ واریز شده است.

طبــق اعلام ســازمان امــور مالیاتــی، منظور 
خاطرنشان کرد: براساس تبصره ۵ ماده )۴( قانون 
جهش تولید مسکن، سازمان امور مالیاتی کشور 
مکلف است در صورت استنکاف بانک های عامل 
در پرداخت ۲۰ درصد از تسهیلات خود به بخش 
مسکن، در قالب بودجه سنواتی مالیاتی برابر ۲۰ 
درصد تعهد انجام نشده را از بانک ها و موسسات 
اعتباری مستنکف اخذ و به خزانه داری کل کشور 
واریز کند که این مبلغ نیز در وجه صندوق ملی 

مسکن واریز خواهد شد.
بر اساس این گزارش و به نقل از به گزارش رسانه 
مالیاتی ایران، وی افزود: سازمان مالیاتی اقدامات 
اجرایی لازم را جهت شناسایی و وصول این منبع 

مالیاتی آغاز کرده است.

بانک مرکزی اعلام کرد که هرگونه تعهد به اعطای 
تسهیلات یا مشارکت حقوقی جدید از طرقی نظیر 
انعقاد تفاهم نامه  توسط شبکه بانکی قبل از اخذ 
موافقت بانک مرکزی ممنوع است و عدم رعایت 
آن، اقدامات نظارتی و انتظامی مقتضی را در پی 

خواهد داشت.
به گزارش ایســنا، باتوجــه به اقدامــات مغایر 
با ضوابط و مقــررات احتیاطی ابلاغی توســط 
برخــی از بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیر 
بانکی، بانک مرکزی طی بخشــنامه ای شــبکه 
بانکی را ملزم به اخذ موافقــت بانک مرکزی در 
خصوص هرگونه تعهد به اعطای تســهیلات یا 
 مشــارکت حقوقی جدید از طرقــی نظیر انعقاد 

تفاهم نامه  کرد.
متن این بخشــنامه بدین شرح اســت: »یکی از 
چالش ها و مشــکلات مبتلابه نظام بانکی کشور 
طی سنوات گذشــته، وضع تکالیف متعدد حتی 
بعضاً فراتر از ظرفیت و تــوان اعتباری بانک ها و 

مؤسسات اعتباری غیربانکی در قوانین و مقررات 
برای تأمین مالی بخش هــای مختلف اقتصادی 
بوده اســت. به گونه ای که در حال حاضر برخی 
مؤسسات اعتباری به دلیل مشکلات ساختاری 
و ترازنامه ای، همواره اعلام می کنند که ظرفیت 
پاســخگویی به تکالیف و الزامات تسهیلاتی که 
توســط بانک مرکزی ابــلاغ می شــود، ندارند. 
همچنین بررسی عملکرد شــبکه بانکی کشور 
در انجام تعهــدات و تکالیف ابلاغــی نیز مؤید 
آن اســت که تعداد قابل توجهی از مؤسســات 
 اعتبــاری، در ایفای تکالیف خــود عملکرد قابل 

قبولی نداشته اند.
علاوه بر این، بانک مرکزی طی ســالیان اخیر با 
هدف مهار رشــد نامتعــارف نقدینگی و نظارت 
بر رشــد ترازنامه مؤسســات اعتباری، سیاست 
کنترل مقــداری ترازنامه بانک ها و مؤسســات 
اعتبــاری غیربانکی را به جدیت در دســتور کار 
قرار داده است؛ لذا مؤسسات اعتباری نمی توانند 

بیش از آن چه بانک مرکزی تعیین کرده، رشــد 
ترازنامه داشــته باشــند. این در حالی است که 
اخیراً مشاهده شده برخی از بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی، با وجود تمامی محدودیت های 
سرمایه ای، نقدینگی و ساختاری خود و نیز مغایر 
با ضوابط و مقررات احتیاطی ابلاغی و به ویژه به 
رغم عدم انجام تکالیف قانونی و مقرراتی در زمینه 
اعطای تسهیلات به بخش های مختلف اقتصادی، 
رأســاً از طرقی نظیر انعقاد تفاهم نامه، نســبت 
به قبول تعهدات برای تخصیــص منابع و حتی 
مشــارکت حقوقی جدید در طرح های مختلف 

اقدام می کنند.
لذا متذکر می گــردد هرگونه تعهــد به اعطای 
تسهیلات یا مشارکت حقوقی جدید از طرقی نظیر 
انعقاد تفاهم نامه  قبل از اخذ موافقت بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران ممنوع بوده و عدم رعایت 
آن، اقدامات نظارتی و انتظامی مقتضی را در پی 

خواهد داشت.«

درآمد خالص دویچه بانک به ۶.۹ میلیارد یورو رسید 
که بالاترین درآمد سه ماهه سوم از سال ۲۰۱۶ است. 
به گزارش ایســنا به نقل از بیزنس، دویچه بانک روز 
چهارشنبه اعلام کرد که درآمد خالص سه ماهه سوم 
سال ۲۰۲۲ این بانک به ۶.۹ میلیارد یورو رسیده که 
۱۵ درصد نسبت به سال قبل افزایش یافته و بالاترین 
درآمد سه ماهه سوم از سال ۲۰۱۶ است. بر اساس این 

گزارش، در سه ماه منتهی به ۳۰ سپتامبر، سود قبل از 
مالیات ۱.۶ میلیارد یورو در حالی که سود سهامداران 
دویچه بانک ۱.۱ میلیارد یورو بوده است. بانک گزارش 
کرد که طی ۹ ماه درآمد سالانه هفت درصد افزایش 
یافت و به ۲۰.۹ میلیارد یورو رسید، سود قبل از مالیات 
با ۴۶ درصد افزایش به ۴.۸ میلیارد یورو و سود پس از 
مالیات با ۶۸ درصد افزایش به ۳.۷ میلیارد یورو رسید. 

کریستین سئونگ، مدیر اجرایی بانک گفت: در سه 
ماهه سوم و ۹ ماهه سال ۲۰۲۲، ما بهترین سود خود را 
در بیش از یک دهه برای هر دو دوره به دست آوردیم. 
این مورد نشــان دهنده موفقیت تلاش های ما برای 
تغییر است. وی افزود: ما قدرت درآمدی دویچه بانک 
را به میزان قابل توجهی بهبود بخشیده ایم و در مسیر 

رسیدن به اهداف ۲۰۲۲ خود قرار داریم.

دولت هلند برای شرکت های این کشور بیش از ۹۰ 
معافیت تحریمی در راستای تجارت با روسیه صادر 

کرده است.
به گزارش راشــاتودی، یک نشریه هلندی گزارش 
داد که دولت این کشــور برای شرکت های هلندی 
۹۱ معافیت از تحریم های اروپا در راستای تجارت با 

روسیه صادر کرده است.
این نشــریه اعلام کرده که البته وزرای هلندی نام 
شــرکت ها، حوزه های تجاری و حجم مالی معاف 

شده از تحریم را افشا نکرده اند.

یک سخنگوی دولتی در هلند که نامش فاش نشده 
اعلام کرده که وزارت خانه های امور خارجه، اقتصاد، 
زیرســاخت، و آموزش و پرورش، با هدف داشتن 
انعطاف پذیری نسبی اجازه صدور معافیت تحریمی 

را یافته اند.
به عنوان مثال بر اساس قانون تحریمی اتحادیه اروپا 
علیه روسیه، هیچ کشتی ماهیگیری با پرچم روسیه 
اجازه ماهیگیری در آب ها کشورهای اروپایی را ندارد 

اما هلند به ۳۴ کشتی معافیت تحریمی داده است.
از ســوی دیگر وزارت اقتصــاد و آب و هوای هلند 

برای ۲۵ شــرکت هلندی در راســتای همکاری 
 با شــرکت گازپروم روســیه معافیــت تحریمی 

صادر کرده است.
اروپــا بــه خاطــر درگیــری نظامی روســیه با 
اوکرایــن، ۸ دور تحریم علیه مســکو اعمال کرده 
که از جملــه تحریم هــای اعمال شــده می توان 
به مســدود کــردن دارایی هــا، محــدود کردن 
صنعت مالی روســیه، تحریم کالاهــای تجاری، 
 و تحریــم شــرکت ها و اشــخاص روس اشــاره 

کرد.

محمد بن عبدالله الجدان، وزیر دارایی عربســتان 
ســعودی اظهار کرد که جهان زمان بسیار بسیار 

دشواری را پشت سر می گذارد.
به گزارش ایسنا به نقل از اکونومیک، وی از کشورها 
خواســت برای اطمینان از ثبات قابل پیش بینی، 
تامین مالــی کلان و در نتیجه ســرمایه گذاری با 

یکدیگر همکاری کنند.

وزیر امور خارجه عربستان سعودی طی سخنانی در 
نشست ابتکار سرمایه گذاری آینده )FII( در ریاض 
خاطرنشان کرد که سیاره زمین با  شش ماه بسیار 
دشوار  روبرو است و وضعیت در منطقه خلیج فارس 
به نظر وی کمی بهتر خواهد بــود، بنابراین باید به 

بقیه کمک تا بر این بحران غلبه کنند.
وی بحران اوکراین و بازار انرژی را به عنوان عوامل 

اصلی خطر برای آینده نزدیک برجسته کرد. اوایل 
این هفته، در همان کنفرانس، شاهزاده عبدالعزیز 
بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی تخمین 
زد که بحران انــرژی کنونی، بدتریــن بحران در 
تاریخ بــوده و در عیــن حال به نقش کشــورش 
 به عنــوان قابــل اعتمادترین تامیــن کننده نفت

 اشاره کرد.

صدور مجوز صادرات سه کالای ایرانی به چین

ممنوعیت جدید برای بانک ها و مؤسسات اعتباریواریز ۵۷ هزار میلیارد ریال از منابع مالیاتی برای طرح نهضت ملی مسکن

درآمد دویچه بانک رکورد زد

هلند تحریم های روسیه را دور می زند

شش ماه دشوار برای جهان رقم خورد
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سرمقاله

تسهیل واردات 
مواد اولیه تولید

برای تولید و صنعت و برای 
ارتقــا و رونــق آن نیازمند 
واردات مواد اولیه و کالاهای 
واسطه ای هســتیم. اینکه 
خود وزارتخانه آمار کاهش واردات مواد واسطه ای 
را اعلام کرده نشان می دهد واقعا مشکلات جدی 
در روند کاری تولید ایجاد خواهد شد. این اتفاق در 
حال رخ داده که تولید سالهاست از نبود مواد اولیه و 
کالاهای واسطه ای برای تولید کالاهای اصلی رنج 
می برد. سالها شعار سال در رابطه با تولید و رونق 

آن بوده و بارها بر...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان 
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اصرار بر کاهش 
دستوری اجاره بها 

روند افزایشی تورم 
مناطق شهری

آمارها حاکی از کاهش واردات کالاهای واسطه ای در 4ماهه ابتدایی 1401  است

زنگ  خطر کمبود  مواد  اولیه
صفحه4
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واردات  خودرو  از  چین، ژاپن  و کره
چراغ  سبز  به  واردات  ۹۰ هزار  خودرو

واردات   خودرو    وارد   فاز  عملیاتی   و   روند   ثبت   سفارش   شد

گویا شکست طرح تعیین سقف اجاره بها در ایام کرونا 
درس درستی به مسوولان نداده است. در تازه ترین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت اعلام شده از 
افزایش اجاره بها در ماه های آینده جلوگیری شود. 
افزایش قیمت های نجومی اجاره بها و ماجرای عدم 
کنترل اجاره بها به یک کلاف درهم پیچیده تبدیل 
شده است به طوری که مســتاجران دیگر تحمل 
گرانی اجاره بها را ندارند. امروز می بینیم مستاجران 
عملا افراد بی پناهی هســتند کــه از تامین رهن و 
اجاره بها عاجزند، امیدوار بودیم از مسکن ملی مشکل 
 مسکن حل شــود که آن هم متاســفانه به کندی 
پیش می رود. ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت به 
 ریاست رئیس جمهور، با بررســی موضوع افزایش 

غیر مجاز اجاره بها در تابستان...

تورم ماهانه در مناطق شهری کشور در مهر ماه ۳.۲ 
درصد به ثبت رسیده که نسبت به شهریور ماه یک 
درصد افزایش داشته است. به گزارش اقتصادنیوز، 
بررسی ها نشــان می دهد تورم ماهانه در مناطق 
شهری کشور در مهر ماه ۱۴۰۱ به طور قابل توجهی از 
تورم رقم خورده در مناطق روستایی بالاتر بوده است. 
تورم ماهانه در مهر ماه امسال ۳ درصد برآورد شده 
که نسبت به ماه گذشــته افزایش داشته است. این 
برای دومین ماه متوالی است که تورم ماهانه روندی 
صعودی به خود گرفته است. در مرداد ماه تورم ماهانه 
۲ درصد به ثبت رسید و سپس به در شهریور به ۲.۲ 
درصد رسید و اکنون نیز ۳ درصد را لمس کرده است.

همچنین تورم نقطه به...

رئیس اتاق  ایران مطرح کرد



اقتصاد2
ایران

آغاز تجارت آزاد میان ایران و 
همسایه شرقی

رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید به زودی موضوع 
تجارت آزاد بین ایران و پاکستان نهایی می شود و در 
این راستا دو طرف باید یک کمیته داوری مشترک 

تشکیل دهند.
در جریان سفر هیات تجاری اتاق ایران به پاکستان، 
اعضای هیات به سرپرســتی غلامحسین شافعی 
با عرفان اقبال شــیخ، رئیس فدراسیون اتاق های 
بازرگانی و صنایع کشور پاکستان دیدار کردند. در 
این نشســت، رئیس اتاق ایران کشورهای ایران و 
پاکستان را دو ملت بزرگ در منطقه نامید که سال ها 
پیش با تلاش و شــجاعت خویش به استقلال در 
رای و تصمیم و عمل دست یافتند. شافعی گفت: 
لازم است از این دستاوردها و از این سابقه تلاش ها 
و همچنین دوستی و صمیمیتی که بین دو ملت 
ایران و پاکستان وجود دارد بیش ترین بهره را ببریم 
و این میراث را حفظ کنیم. شافعی با اظهار امیدواری 
برای تحقق تجارت ۵ میلیارد دلاری بین دو کشور، 
تصریح کرد: در نظر داریم طرحی نو دراندازیم و از 
این روابط دوستانه بخش های اقتصادی و خصوصی 
دو کشــور برای پیشــبرد همکاری ها بیش ترین 
بهره را ببریم و بر اســاس برنامه ریزی های صورت 
گرفته بتوانیم در گسترش تجارت و تنوع بخشی به 

همکاری ها گامی مثبت برداریم.
او ایجاد شورای مشترک تجاری ایران و پاکستان 
که قرار است اجرایی شود را فرصتی ویژه ای ارزیابی 
کرد و از تمام تجاری که در دو کشــور با یکدیگر 
فعالیت می کنند و یا قصد فعالیت دارند، دعوت کرد 
به عضویت این شورا در بیایند و با تبادل اطلاعات 
و نظرات، به پیشبرد تجارت دو کشور کمک کنند.

بر اساس اظهارات رئیس اتاق ایران، اقتصاد مکمل 
دو کشور فرصت های بی نظیری را برای همکاری  
فراهم کرده اســت. ایران یکی از تامین کنندگان 
بزرگ انرژی است و می تواند نیاز روزافزون پاکستان 
در بخش انرژی را رفع کند. شــافعی یکی دیگر از 
ظرفیت های همکاری  اقتصادی دو کشور را ترانزیت 
عنوان کرد و گفت: طی سال جاری همکاری ویژه ای 
در این زمینه شکل گرفته است. اگر برخی مشکلات 
و امکانات مورد نیاز در زمینه تیر الکترونیک و دیگر 
موضوعات جزئی مرتفع شــود، یک کریدور شرق 
به غرب و پر سرعت برای دسترسی سهل تر شکل 
خواهد گرفت. رئیس اتاق ایران با اشاره به نزدیکی 
بندر چابهار به بنادر پاکستان از جمله گوادر گفت: 
این باعث می شــود تا با ایجاد حمل ونقل دریایی، 

تجارت منطقه توسعه یابد.

جدیدترین تغییــرات قیمت 
مسکن در ایران

بازار مسکن در کل کشــور با تغییر ۶.۱ درصدی 
قیمت در مهرماه ۱۴۰۱ مواجه شد که تقریبا دو 
برابر ماه گذشــته بود. این در حالی است که در 
شهر تهران بر اســاس آمار رسمی و گزارش های 
میدانی، قیمت خانه تحــت تاثیر رکود معاملات 
به ثبات رسیده اســت. به گزارش ایسنا، شاخص 
قیمت مصرف کننده در مهرماه ۱۴۰۱ که از سوی 
مرکز آمار ارایه شده نشان می دهد قیمت مسکن 
در کل کشور در مقایسه با شهریورماه امسال ۶.۱ 
درصد رشد کرده است. قیمت در مقایسه با مهرماه 
سال گذشته نیز ۳۶.۳ درصد افزایش یافته است. 
شاخص سالیانه که رشد قیمت مسکن در ۱۲ ماهه 
منتهی به مهرماه امسال را نشان می دهد از رشد 

۳۰.۳ درصد حکایت دارد.
شهریور ۱۴۰۱ هر سه شــاخص مذکور )ماهیانه، 
نقطه به نقطه و سالیانه( به ترتیب ۳.۵ درصد، ۳۲.۶ 
درصد و ۲۹.۴ درصد بود. بنابراین بازار مسکن کل 
کشور در مهرماه نسبت به شهریور از نوسان قیمتی 
بیشتری برخوردار بوده است. در بخش اجاره نیز 
آمار و ارقام مهرماه ۱۴۰۱ از افزایش ۶.۱ درصدی 
نرخ اجاره بها نسبت به شــهریور، رشد ۳۶ درصد 
در مقایسه با مهرماه پارسال و افزایش ۳۱.۱ درصد 
در ۱۲ ماهه منتهی به مهرماه حکایت دارد. مهرماه 
۱۴۰۱ در شرایطی شاهد نوسان قیمت ها در بازار 
مسکن کل کشــور بوده ایم که بنا بر گزارش های 
غیررسمی، معاملات در تهران کساد شده و نرخ رشد 
قیمت نیز تا حد زیادی کاهش یافته است. افزایش 
ماهیانه قیمت مسکن پایتخت در شهریورماه ۱.۱ 
درصد بود. واســطه های ملکی از رکود معاملات و 
ثبات نسبی قیمت در مهرماه خبر می دهند. گزارش 
رسمی از تحولات بازار مسکن شهر تهران در مهرماه 
هنوز ارایه نشده است. از جمله دلایل تحولات بازار 
مسکن کل کشور در مهرماه می توان به انتظارات 
تورمی، افزایش قیمت نهاده های ساختمانی، کاهش 
ساخت و ساز، کمرنگ شدن امیدها نسبت به اجرای 
به موقع طرح نهضت ملی مسکن توسط وزارت راه و 
شهرسازی و جبران عقب ماندگی قیمت خانه در کل 

کشور نسبت به شهر تهران اشاره کرد.

اخبار

معاون وزیــر صمت با بیان 
اینکه خودرو فقط از چین 
وارد نمی شود بلکه از ژاپن 
و کره هــم واردات خواهیم 
داشــت، گفــت: ۹۰ هزار 

خودرو وارد کشور خواهد شد.
به گزارش مهر، منوچهر منطقی در نشست خبری 
در مورد واردات خودرو اظهار کــرد: تلاش زیادی از 
بهمن ماه برای تدوین آئین نامه و تصویب در هیأت 
دولت صورت گرفت و نهایتاً ســوم شهریور ماه ابلاغ 
و دستورالعمل تدوین شد؛ مجلس ایراداتی وارد کرد 
که این ایرادات هم اصلاح شد و هم اکنون وارد فرایند 
اجرای کار شده ایم و سعی می کنیم هر چه سریع تر 

واردات انجام شود.
معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت در مورد تأثیر 
استیضاح وزیر صمت در واردات خودرو، تصریح کرد: 
تحولات سیاسی که ممکن است در وزارت صمت رخ 

دهد به موضوع واردات خیلی مرتبط نیست.
منطقی در مورد شــرکت های واردکننده هم گفت: 
۳۸۰ شرکت برای واردات خودرو ثبت نام کردند و در 
نهایت ۲۴ مجموعه اطلاعات کامل ارائه کردند که از 

۲۴ شرکت تأیید شدند.
معاون وزیر صمت افــزود: در آئین نامــه اولویت با 
خودروهای زیر ۱۰ هزار یورو بود بنابراین شرکت هایی 
که قصد واردات این خودروها را داشــتند در اولویت 
قرار گرفتند که ۱۰ شــرکت هســتند و بعد از آنها، 
شــرکت هایی که قصد واردات خودروهای ۱۰ تا ۲۰ 

هزار یورو را داشتند در اولویت بودند.
وی گفت: خودروهای وارداتی صرفاً چینی نیستند 

کره ای و ژاپنی هم هستند.
منطقی افزود: هر خودروساز باید سراغ یک برند برود 
زیرا در این صورت قدرت چانه زنی بالا می رود؛ وقتی 
دو خودروساز با هم سراغ یک برند بروند سرشان کلاه 

می رود.
معاون وزیر صمت به ساخت داخل هم اشاره کرد و 
گفت: در قوانین جدید خودرو که در حال تدوین است 
ســاخت داخل باید بالای ۵۰ درصد باشد و فناوری 
کلیدی داشته باشد تا برای تولید روش های مختلفی 

داشته باشیم.

منطقی در مورد خودروهای اقتصادی تصریح کرد: 
خودروی اقتصادی، خودرویی است که در محدوده 
قیمت ۶ هزار دلار به بالاست اما کیفیت لازم را دارد 
و هدف از واردات از خودروهای اقتصادی، این مدل 

خودروهاست.
وی ادامه داد: امــا قطعاً خودروهــای اقتصادی که 
وارد کشور شــوند قیمت اقتصادی ندارند، بنابراین 
فرایند توسعه و تولید خودروی اقتصادی را در داخل 

گذاشته ایم.
منطقی اضافه کرد: با نــرخ فعلی دلار می توان گفت 
که یک خودروی اقتصادی ۶ هزار دلار با قیمت ۲۰۰ 

میلیون تومان به دست مصرف کننده خواهد رسید.

واردات ۹۰ هزار خودرو
وی ادامه داد: ۹۰ هزار خودرو وارد و با انتقال فناوری 
۳۰۰ هزار خودروی اقتصادی در داخل تولید خواهد 

شد.
معاون وزیر صمت افزود: اگر خودروهای وارداتی در 
بازار عرضه می شد قیمت سرسام آور بالا می رفت پس 
باید در بورس وارد می شد که قیمت ها چندان بالا نرود. 
عرضه در بورس کنترل قیمت را بهتر می کند و قیمت 

چندان بالا نمی رود.
منطقی اضافه کرد: مثلاً تعرفه ۲۵ درصد تعلق می گیرد 
و اگر سود اضافه داشت یک قسمت به خود واردکننده 
بر می گردد و قســمتی برای توســعه خودروهای 

اقتصادی هزینه می شود. معاون وزیر صمت در مورد 
تأثیر تحریم ها بر واردات خــودرو، گفت: برخورد با 
تحریم بر عهده واردکننده است و قطعاً راهی برای دور 

زدن آن پیدا خواهد کرد.
منطقی تاکید کرد: خودروهــای با قیمت بالای ۱۰ 
هزار یورو همه استانداردهای ۸۵ گانه مدنظر سازمان 
ملی استاندارد را پاس می کنند، اما برای خودروهای 
اقتصادی درخواســت کرده ایم که ســه مورد از این 

استانداردها به صورت تشویقی باشد.

جزئیات تأمین ارز واردات
وی همچنین در خصوص تأمین ارز مورد نیاز واردات 
این خودروها تصریح کرد: بانک مرکزی قول مساعد 
داده که به ایــن منظور حدود یک میلیــارد دلار به 
تخصیص ارز بپردازد، در عین حال اگر افرادی رمزارز 
یا منابع ارزی در خارج از کشور دارند به شرط تأیید 
بانک مرکزی می توانند خودرو وارد کنند. همچنین 
برای خودروهای خدمات عمومی نظیر تاکسی نیز 
 BOO افراد می توانند در تعامل با شهرداری به صورت
خودرو وارد کنند. به احتمال زیاد بانک مرکزی مبلغ 
یک میلیارد دلار را تا پایان سال تخصیص خواهد داد.

منطقی اظهار کــرد: در خصــوص واردات خودرو 
تاکنــون دو دســته بــه وزارت صمــت مراجعــه 
کرده اند؛ دسته نخســت که پیش از این وارد کننده 
اصلی بودنــد و دســته دوم خودروســازان داخلی 

بودند، ضمن اینکــه برخی واردکننــدگان بزرگ 
 خودرو در گذشــته اکنون بــه تولیدکننده خودرو 

تبدیل شده اند.
معاون وزیر صمــت همچنین در خصوص بدعهدی 
کره ای ها و اینکه آیا از این کشور خودرو وارد خواهیم 
کرد یا خیر، گفت: وزارت صمت چنین قاعده ای ندارد 
که کشورهایی که پیش از این در زمان تحریم ها رمان 
را ترک کرده اند مراوده نداشــته باشــد و اگر چنین 
کنیم به طور قطع متهم به همکاری صرف با چینی ها 

خواهیم شد.

تصمیم گیری در مورد قیمت خودرو بعد از 
واردات

وی در مورد قیمت خودرو هم گفت: قیمت خودرو از 
مهر ماه پارسال که مورد تصویب سران قوا قرار گرفت 
تغییری نکرده اســت و همه انتظار افزایش قیمت را 
داشتند منتهی با ارتقای تولید، کمتر کردن تنوع تولید 
و کاهش هزینه های تولید سعی شده کار را با همین 
قیمت های فعلی جلو ببریم و ضرر خودروسازان روند 
کاهشی داشته باشد. طبق دستور سران قوا هر سه ماه 

باید گزارشی از قیمت هم ارائه شود.
منطقی تصریح کرد: با واردات فضایی ایجاد می شود 
که شاید بتوان در مورد قیمت خودرو تصمیم گیری 

کرد.
وی در خصوص خودروهای تجاری و ناوگان فرسوده 
آن تاکید کرد: در این زمینه در وهله نخست به دنبال 
احیای ظرفیت های موجود و پاســخ به نیاز بازار از 
طریق تولید داخــل بودیم، به طوری کــه در حوزه 
اتوبوس شهرداری ها و وزارت کشور همکاری خوبی با 
خودروسازان داشته و اکنون برخی اتوبوس سازان با 
همه قوا در حال فعالیت هستند. طی سال های آینده 
تولید ۱۰۰ هزار دســتگاه انواع خودروهای تجاری 

برنامه ریزی شده است.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت گفت: با توجه 
به نیاز انباشته موجود در این بخش، لزوم ایجاد تعادل 
بین عرضه و تقاضا و اعلام مداوم شهرداری ها مبنی بر 
کمبود وسایل نقلیه و با توجه به اینکه خودروسازان 
بلافاصله نمی توانند تولیــد را افزایش داده و به همه 
تقاضاهای موجود پاســخ دهند، مقرر شد بخشی از 
نیاز به صورت واردات باشــد و ایــن واردات مقطعی 

خواهد بود.

واردات خودرو  وارد فاز عملیاتی و روند ثبت سفارش شد

واردات  خودرو  از  چین، ژاپن  و کره

رییس بانک مرکزی در حاشیه جلسه دولت مطرح کرد:
ورود ۲۵ میلیارد دلار در سامانه 

نیما ارز از ابتدای سال تا اواخر مهر
رییس بانک مرکزی اعلام کرد که از ابتدای ســال تا 
اواخر مهر معادل۲۵ میلیارد دلار در سامانه نیما ارز 
وارد شده است. به گزارش ایسنا، علی صالح آبادی در 
حاشیه جلسه امروز هیات دولت در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه در حوزه بازار ارز آرامش خوبی شــاهد 
هستیم، اظهار کرد: منابع ارزی بانک مرکزی، دولت و 
صادرکنندگان غیر دولتی به گونه ای است که حجم 
عرضه از تقاضا فزونی دارد و با فشــار مازاد عرضه در 
نیما روبرو هستیم. در بازار متشکل ارزی شاهدیم که 
حجم معادلات اسکناس افزایش و عمق بازار متشکل 
ارزی افزایش پیدا کرده اســت. رییس بانک مرکزی 
خاطرنشان کرد: چند هفته ای است هر صرافی موظف 
است قیمت عرضه و تقاضای خود را در بازار متشکل 
ارزی وارد کند و الان لحظه ای این آمار منتشــر می 
شود. دیروز حجم معادلات به۱۷ میلیون دلار در بازار 
متشکل ارزی رسید. شاهد آرامش در بازار ارزی کشور 
هستیم. نوسانات نرخ ارز در بازار متشکل بسیار پایین 
بوده اســت در بازار آزاد هم نواسات محدود است. در 
سامانه نیما هم نوسان محدودی دارد. تعادلی در بازار 
وجود دارد. صالح آبادی با بیان اینکه میزان تکالیفی که 
برای نظام بانکی وضع می شود باید به اندازه ای باشد 
که بانک ها بتوانند پاسخگو باشند، گفت: مقرر شد بانک 
مرکزی گزارشی به ستاد اقتصادی دولت درباره میزان 
پرداخت تسهیلات و میزان توان بانک ها در پرداخت 
را هم ارایه کنند. حدود۶۶ درصد تسهیلات بانک ها 
به ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی و خدماتی 
اختصاص داشته است. همچنین ۱۵ درصد تسهیلات 
هم به نیازهای خرد اختصاص دارد. نیازها نامحدود 
اما توان پرداخت محدود است تکلیف مازادی نباید بر 

عهده بانک ها گذاشته شود.

رشد محدود قیمت دلار هرات و سلیمانیه؛
منطقه خاکستری در بازار دلار ایران

در چند وقت گذشته سفته بازان توان شکست بازار ساز 
و رسیدن به مرز ۳۳ هزر و ۳۰۰ تومان را نداشته اند و از 
سوی دیگر معامله گران حاضر به عقب نشینی از مرز 
۳۲ هزار و ۶۰۰ تومان نبوده اند به همین دلیل برخی 
از معامله گران از محدوده نوسانی دلار به عنوان منطقه 
خاکستری یاد می کنند. به گزارش اقتصادنیوز ، بازار 
ارز تهران در روز های اخیر یک روال تکراری را تجربه 
می کند و نرخ دلار در محدوده ۳۲ هزار و ۶۰۰ تا ۳۲ 
هزار و ۸۰۰ تومان در نوسان بوده است.   نرخ دلار روز 
گذشته تا محدوده ۳۲ هزار و ۸۵۰ تومان بالا رفت اما 
در ساعت ۱۲ ظهر روز گذشته با ۳۲ هزار و ۷۰۰ تومان 
به فروش رسید که نسبت به روز قبل رنِج بود. قیمت 
دلار در بازار هرات روز گذشــته بالاتر از قیمت بسته 
شده ی دیروز معامله شد. نرخ دلار هرات روز گذشته 
۵۰ تومان رشد کرد و به ۳۲ هزار و ۵۳۰ تومان رسید. 
دلار سلیمانیه هم روز گذشته ۵۰ تومان عقب نشینی 

کرد و به ۳۲ هزار و ۹۳۰ تومان به فروش رسید . 

نرخ حواله درهم رنج شد 
نرخ حواله درهم در بازار روز گذشته نسبت به روز 
قبل رنج بود. قیمت درهم روز گذشته در محدوده ۹ 
هزار و ۷۰ تومان به فروش رسید. نرخ برابری درهم 
به دلار ۳۳ هزار و ۳۱۴  تومان بدست آمد که نسبت 
به قیمت نقدی بیش از ۶۰۰ تومان فاصله دارد. از 
نظر برخی از معامله گران فاصله مذکور ممکن است 
بر روی انتظارات صعودی معاملــه گران دلار اثر 
بگذارد با این حال هراس از مداخله ارزی بازاساز در 
بین معامله گران  موجب شد نرخ دلار بار دیگر مرز 

مقاومتی ۳۲ هزار و ۸۰۰ تومان را از دست بدهد. 

جهش قابل توجه قیمت اونس طلا 
بازار جهانی طلا روز گذشته جهش قابل توجهی را 
ثبت کرد. قیمت اونس طلا در بازار روز گذشته در 
محدوده هزار و ۶۷۱ دلار معامله شد. این قیمت در 

مقایسه با روز قبل ۱۶ دلار بالاتر بود.

طلا 18 عیار یکه تازی کرد 
در بازار داخلی ایران هم قیمت طلا ۱۸ عیار ظهر 
روز گذشته ۱۵ هزارو ۵۰۰ تومان رشد کرد.فلز زرد 
رنگ داخلی روز گذشته  بر روی یک میلیون و ۳۵۸ 

هزار و ۹۰۰ تومان قرار گرفت

 سکه رنج شد 
قیمت سکه هم روز گذشــته در محدوده ۱۴ میلیون 
و ۹۰۰ هزار تومان تا محدوده ۱۴ میلیون و ۹۵۰ هزار 
تومان به فروش رسید. عده ای از معامله گران معتقدند 
سکته اسکناس آمریکایی و نوسان محدود آن موجب 
شده قدرت ســکه بازان افزایشی کم شود.تحلیلگران 
باور دارند در صورتی که نرخ دلار از دژ مستحکم بازار 
ساز عبور کند و بالای مرز ۳۲ هزار و ۸۰۰ تومان تثبیت 

بدهد قدرت سکه بازان افزایشی بیشتر خواهد شد.

اخبار
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  مریم بابایی
دبیر انجمن صنفی تولیدکننــدگان لوازم صوتی 
و تصویری خطــاب به رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان خواستار حذف 

قیمت گذاری دستوری شد.
محمدرضــا شــهیدی، دبیــر انجمــن صنفی 
تولیدکنندگان لوازم صوتــی و تصویری خطاب 
به رئیس ســازمان حمایــت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان عنوان کرده است: با توجه به بند 
۱-۵-۵ گزارش تحقیق و تفحص مجلس از شرکت 
فولاد مبارکه که مرتبط با نحوه فروش محصولات 

آن شرکت است، نظر قانونگذار این بوده است که 
»ســود ما به التفاوت و قیمت فروش و قیمت بازار 
به عمل سیاســت های غلط دولت، عاید دلالان و 
بازرگانان غیرتولیدی که کوچکترین ســهمی در 

حوزه اشتغال ندارند، شده است.«
وی افزود: این موضوع بــرای عمده کالاهایی که 
قیمت گذاری دســتوری دارند از جمله تلویزیون 
و لوازم خانگی نیز وجود دارد و اجبار به فروش به 
قیمت دستوری مشابه همین رانت را بعضا برای 
کسانی که در حوزه اشتغال حضور ندارند، فراهم 

کرده است.

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و 
تصویری تاکید کرد قیمت گذاری دستوری به ضرر 
مصرف کننده اســت به دلیل اینکه عمدتا کالا به 
قیمت تعیین شده به دست مصرف کننده نمی رسد 
و اگر قیمت گذاری دستوری حذف شده منجر به 
تامین نقدینگی بیشتر واحد تولیدی و در نتیجه 
افزایش تولید و سپس رقابتی شدن بیشتر بازار و 
کاهش قیمت خواهد شد. همچنین قیمت گذاری 
دستوری به ضرر تولیدکننده است زیر توان واحد 
تولیدی را کاهش می دهد و امکان تولید بیشتر را از 
تولیدکننده می گیرد. به ضرر هزاران کسبه لوازم 

خانگی در سراسر کشور اســت که عمدتا خرید 
مستقیم از شرکت های تولیدی ندارند و عمدتا به 

نفع دلالان است.
شهیدی در پایان تاکید کرد: با توجه به اینکه نظر 
قانونگذار بر غلط بودن این نوع ایجاد رانت اســت 
خواهشمند است نســبت به حذف قیمت گذاری 
دســتوری اقدام لازم به عمل آید. بدیهی اســت 
در صورت ایجــاد رقابت و تولید بیشــتر امکان 
کاهش قیمت نیز متصور است و رویه فعلی به ضرر 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نهایی و فقط به 

سود برخی واسطه هاست. 

ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار 
برای نوزدهمین روز متوالی منفی شد و ۷۰۰ میلیارد 
تومان پــول حقیقی از بورس خارج شــد. به گزارش 
اکوایران، در معاملات روز چهارشنبه چهارم آبان ماه، 
شاخص کل بورس پایتخت نسبت به روز کاری قبل 
۲۶ هزار و ۲۲ واحد ریزش کرد و به رقم یک میلیون و 
۲۴۱ هزار و ۳۸ واحد رسید. بدین ترتیب از نیمه کانال 
۱.۲ میلیونی نیز پائین آمد.  شاخص هم وزن بورس 
با افت ۸ هــزار و ۳۱۰ واحدی در ســطح ۳۶۱ هزار و 
۳۵۷ واحدی ایستاد. همچنین شاخص کل فرابورس 
)آیفکس( ۲۷۷ واحد پائین آمد و در سطح ۱۷ هزار و 

۲۱۰ واحد قرار گرفت.  
در مجموع معاملات چهارشنبه، ارزش خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای نوزدهمین روز 
متوالی منفی شد و ۷۰۰ میلیارد تومان پول حقیقی 
از بورس خارج شد.  بیشترین خروج پول حقیقی به 
سهام وبملت )بانک ملت( اختصاص داشت که ارزش 
تغییر مالکیت حقیقی به حقوقــی آن ۳۴ میلیارد 

تومان بود. پس از وبملت، نمادهای شــپنا )شرکت 
پالایش نفت اصفهان( و فولاد )شرکت فولاد مبارکه( 
بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند امروز نمادهای 
»میدکو«، »فولاد« و »پارسان« بیشترین تأثیر را در 
افت شاخص کل بورس داشتند و در مقابل نمادهای 
»سصفها«، »خپویش« و »زپارس« بیشترین تأثیر 
مثبت را بر شاخص کل داشــتند.  در فرابورس نیز 
نمادهای »بپاس«، »صبا« و »کگهر« بیشترین تأثیر 
کاهنده را بر شاخص کل فرابورس داشتند و »قچار«، 
»کلر« و »سپیدار« بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص 
داشتند.   در جدول پرتراکنش ترین نمادهای بورس 
فولاد صدرنشین است و خودرو و خساپا در رتبه های 
بعدی هستند. در فرابورس نیز نمادهای کرمان، دی و 

فرابورس پرتراکنش  ترین نمادها هستند.  

ارزش معاملات بازار 
امروز ارزش معاملات کل بازار ســهام به رقم ۱۶ هزار 
میلیارد تومان افزایش یافــت. ارزش معاملات اوراق 
بدهی در بازار ثانویه ۹ هزار و ۷۸ میلیارد تومان بود که 
۵۷ درصد از ارزش کل معاملات بازار سرمایه را تشکیل 
می دهد.  امروز ارزش معاملات خرد سهام با افزایش ۲۵ 
درصدی نسبت به روز کاری قبل به رقم ۲ هزار و ۸۶۶ 

میلیارد تومان رسید.

دومین بســته حمایت از بورس روی میز 
معاون رئیس جمهور

به گفته منابع آگاه اخیرا طرحی با عنوان بسته حمایت از 
بورس در اختیار معاونت اقتصادی رئیس جمهوری قرار 
گرفته است. به گزارش تجارت نیوز، منابع آگاه از تهیه 

بسته ای تحت عنوان حمایت از بورس خبر می دهند 
که ظاهرا در اختیار معاون اقتصادی رئیس جمهوری 
قرار گرفته اســت. ۲۵ ماه اســت که بورس روی مدار 
نزول قرار گرفته است. در این مدت مدیران و مسولان 
دولتی سعی کردند که با بسته های دولتی جلوی ریزش 
بورس را بگیرند اما هیچ یک کاربــردی نبود و باعث 
شد سرمایه گذاران بورسی زیان بیشتری ببینند. حالا 
منابع آگاه از ارائه بسته جدیدی به معاونت اقتصادی 
رئیس جمهوری جهت حمایت از بورس خبر می دهند. 
پیگیری های تجارت نیوز حاکی از در جریان بودن برخی 
تلاش ها در سازمان بورس جهت تهیه این بسته در هفته 
های اخیر است. برخی منابع خبر دادند که در روزهای 
گذشته ســازمان بورس این بسته حمایتی در اختیار 

معاون اقتصادی ابراهیم رئیسی قرار گرفته است.
جزییات دقیقی از این بســته در اختیار رسانه ها قرار 
نگرفته اما به نظر می رســد مسئله مالیات بر صادرات 
محصولات فلزی و برخی از فرآورده  های نفتی از جمله 

محورهای اصلی این بسته است.

تورم ماهانه در مناطق شهری کشور در مهر ماه ۳.۲ درصد به ثبت رسیده که 
نسبت به شهریور ماه یک درصد افزایش داشته است. به گزارش اقتصادنیوز، 
بررسی ها نشان می دهد تورم ماهانه در مناطق شهری کشور در مهر ماه ۱۴۰۱ 
به طور قابل توجهی از تورم رقم خورده در مناطق روستایی بالاتر بوده است. تورم 
ماهانه در مهر ماه امسال ۳ درصد برآورد شده که نسبت به ماه گذشته افزایش 
داشته است. این برای دومین ماه متوالی است که تورم ماهانه روندی صعودی 
به خود گرفته است. در مرداد ماه تورم ماهانه ۲ درصد به ثبت رسید و سپس 

به در شهریور به ۲.۲ درصد رسید و اکنون نیز ۳ درصد را لمس کرده است. 

مقایسه هزینه سبد خانوارها در مهر 1400 و 1401
همچنین تورم نقطه به نقطه نیز در مهر ماه ۴۸.۶ درصد بوده، به بیان ساده 

تر خانوار ایرانی برای تهیه یک سبد مشــخصی از کالا و خدمات در مهر ماه 
امسال نسبت به تهیه همین سبد در مهر سال گذشته، یک و نیم برابر بیشتر 

هزینه کرده اند.

افزایش تورم ماهانه مناطق شهری
تورم ماهانه در مناطق شهری کشور در مهر ماه ۳.۲ درصد به ثبت رسیده که 
نسبت به شهریور ماه یک درصد افزایش داشته است. تورم ماهانه در مناطق 
روستایی کشور  نیز در ماه گذشته ۲ درصد برآورد شده که حتی نسبت به تورم 

ماهانه شهریور روستایی هم کمی کاهش داشته است.
در شهریور ماه تورم در کل کشور و همچنین مناطق شهری و روستایی کشور، 
۲.۲ درصد به ثبت رسید و تفاوتی در تورم میان شهر و روستا وجود نداشت. 

اما همانگونه که گفته شد در مهر تورم شهر ها ۱.۲ درصد بالاتر از تورم روستا 
ها بوده است. به طور متوسط روستاییان نسبت به شهرنشینان درآمد کمتری 
دارند و هرچه درآمد افراد پایین تر باشد سهم اقلام خوراکی در سبد مصرفی 
 آنان بیشــتر بوده و افراد مجبورند نسبت بیشــتری از درآمد خود را صرف 
مواد غذایی کنند. پس هر زمان که تورم بیشــتر از ســمت اقلام خوراکی 
باشــد، افرا کم درآمد تر فشــار تورمی بیشــتری را حــس خواهند کرد. 
در مهر ماه تورم اقــلام خوراکــی ۲.۲ درصد و تورم اقلام غیــر خوراکی و 
خدمات ۳.۵ درصــد به ثبت رســیده، با توجــه به اینکــه کالاهای غیر 
خوراکی و خدمات ســهم بیشــتری در سبد مصرفی شهرنشــینان دارد، 
 باعث شــده تا در مــرداد مــاه تــورم در مناطق شــهری کشــور بالاتر

 به ثبت برسد.

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری:

  قیمت گذاری دستوری را متوقف کنید

بورس قرمز پوش شد

خروج سرمایه از بازار سهام برای نوزدهمین روز متوالی

مقایسه تورم ماهانه در مناطق شهری و روستایی؛

سایه سنگین تورم بر سر شهرنشینان 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي تهران 
گفت: اگر مغازه دار موز ۳۲ هزارتوماني از ما خريد 
كند بايد موز را با قيمت ۴۵ هزار تومان و اگر هم 
با قيمت ۴۵ هزار تومان خريــداري كرده بايد با 

قيمت ۵۷ هزار تومان بفروشد.
اســداله كارگر، رئيس اتحاديه فروشندگان ميوه 
و ســبزي تهران اظهاركرد: قيمــت چهار قلم از 
كالاهاي ما با نرخ ارز بالا و پايين مي شــود. وي 
علت گران شــدن موز را نوســان نرخ ارز عنوان 
كرد و گفت: عــاوه بر نرخ ارز، معمــولاً وقتي با 
پايان محرم و صفر جشــن ها شــروع مي شوند 

تعداد متقاضيان هم زياد مي شــود و لذا پيشي 
 گرفتن تقاضا نســبت به عرضه نيز در گراني موز 

تأثيرگذار است.
رئيــس اتحاديه فروشــندگان ميوه و ســبزي 
تهران قيمت مــوز را بيــن ۳۲ هزارتومان تا ۴۵ 
هزارتومان اعام كرد و گفت: موز از كشــورهاي 
دنيا به صورت كال و ســبز وارد ايران مي شود و 
تا مرحله زرد شــدن بايد فرآينــدي را طي كند. 
كارگــر در مورد قيمــت هاي متفــاوت موز در 
مغازه هاي سطح شهر اظهاركرد: اين قيمتي كه 
اعام مي كنيم قيمت مبدأ و بر اســاس نرخ نامه 

اســت و يك درصدي هم به عنوان سود متعارف 
و مصوب اضافه مي شــود عاوه بــر اين قيمت 
ميوه در ســاعت هاي مختلف متفاوت است و به 
همين دليــل هم قيمت موز يا ميــوه هاي ديگر 
 در مغازه ها بــا قيمت ميدان مركــزي متفاوت 

مي شود.
وي با بيــان اينكه اتحاديه فروشــندگان ميوه و 
سبزي تهران و دستگاه هاي نظارتي بر قيمت ها 
نظارت دارند گفت: اگر ورودي ميوه ها به ميدان 
مركزي كم باشــد طبيعتاً قيمت ها هم متفاوت 

مي شود.

رئيس اتحاديه كفاشان دســت دوز تهران گفت: 
بازار افغانســتان به دليل روي كار آمدن طالبان 
از دست رفته و صادرات به اين كشور به طور كلي 
قطع شده است. رسول شــجري، رئيس اتحاديه 
كفاشان دستدوز تهران بيان كرد: در سال جاري 
عاوه بر برخي ناآرامي ها در عراق كه بر صادارت 
تاثير داشت، بازار افغانســتان به دليل روي كار 
آمدن طالبان از دست رفت و صادرات به اين كشور 

به طور كلي قطع شده است. مگر اينكه خود افغان 
ها به ايران سفر كنند و از ايران كفش بخرند. اين 
در حالي اســت كه قباً به صورت رسمي به اين 

كشور كفش صادر مي شد.
به گفته رئيس اتحاديه كفاشــان دستدوز تهران 
صادرات سال گذشــته كفش حدود ۹۰ ميليون 
دلار بود، اما آمار صادرات در ســال جاري هنوز 
اعام نشده است. وي با اشــاره به اينكه در حال 

حاضر بازار كفش پاسخگوي نياز كشور براي فصل 
زمستان است، گفت: بازار كفش زمستاني اشباع 
است و مصرف كنندگان مي توانند در صورت بروز 

هر مشكلي به اتحاديه مراجعه كنند.
با توجه به ركــود حاكم بر بــازار كفش، افزايش 
قيمت چنداني نسبت به ماه هاي قبل نداشتيم. 
در ابتداي سال انواع كفش حدود ۲۰ درصد نسبت 

به سال گذشته افزايش داشت.

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركنندگان 
سماور، چراغ و لوازم گازســوز تهران در اهداف و 
برنامه هاي هيئت مديــره جديد اتحاديه متبوع 
خود گفت: بر آنيم مشــكات اعضــاي صنف و 
اتحاديه كه اكثراً صنفي، مالياتي و تعزيراتي است 

را پي گيري و حل و فصل كنيم.
پدرام حاج ميرزا رحيم شيرازي، رئيس اتحاديه 
توليدكنندگان و تعميركنندگان سماور، چراغ و 
لوازم گازســوز تهران نبود نرخ تعميركاران را از 
مهمترين چالش هاي مهم اتحاديه برشمرد و بيان 
داشــت: از آنجايي كه تعمير انواع آبگرمكن هاي 
گازي و لوازم خانگي يكي از رسته هاي اين اتحاديه 
است و برخي از تعميركاران و مشتريان از نبود نرخ 
مشخص و معلوم ناراضي هستند؛ بنابراين اولين 
اقدام هيات مديره جديد، درخواست نرخ معلوم و 

مشخص براي اين رسته است.
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركنندگان 
سماور، چراغ و لوازم گازسوز تهران گفت: اتحاديه 

ســماور در ســال ۱۳۶۵ با ۳۵ عضو تاسيس و 
اكنون بــا ۶۵۰ عضو فعال مي باشــد كه بيش از 
۳۰۰ واحد صنفي بدون پروانه در مناطق مختلف 
شهر هستند؛ بر اين اســاس از اقدامات اتحاديه 
ســاماندهي افراد بدون پروانه كســب است كه 
بازرســان اتحاديه به همراه نمايندگان اتحاديه 
در مناطق غرب، شرق و جنوب به اين مهم جهت 
شناسايي و راهنمايي براي قانونمند شدن عمل 
خواهند كرد و مســلما اعضاي اتحاديه افزايش 

خواهد داشت.
وي با بيان اينكه تجمع اعضاء بيشــتر در مناطق 
وحدت اسامي، بهارســتان و چهاردونگه است 
ادامه داد: با شناسايي واحدهاي بدون پروانه افراد 
مي توانند در رســته هاي فعال اتحاديه عبارت 
است از سماور ساز- تعميركار آبگرمكن- فروش 
لوازم گازي- تعميركنندگان لوازم خانگي اقدام 
به اخذ پروانه كســب كنند. شيرازي در وضعيت 
توليد صنف نيز گفت: توليدكنندگان اين صنف 

بيش از ۸۰ عضو و فروشــندگان هــم ۱۵۰ نفر 
و مابقي اعضاي ديگر رســته ها هستند. اين در 
حالي اســت كه با توليد كتري هــاي روگازي و 
ســماورهايي كه از خارج وارد مي شــود، تقاضا 
براي استفاده از سماورهاي برنجي داخلي بشدت 
كاهش پيدا كرده اســت. از ســوي ديگر گران 
 شدن مواد اوليه باعث شــده سماور گران تهيه و 

عرضه شود.
وي با بيان اينكه عمده مواد اوليه ساخت سماور 
برنج است گفت: اميدواريم بتوانيم اين ماده مهم 
را با قيمت دولتي تهيه كنيم. اين در حالي است 
كه انواع كالاهــاي وارداتي مذكــور از آلياژهاي 
بخصوص تشكيل شــده و از برنج كه ماده اوليه 
گران است تهيه نمي شــود. با اين حال سماور را 
به كشــورهاي عراق و افغانستان صادر مي كنيم 
كه اگر دولت از توليدكنندگان اين كالا حمايت 
كند براحتي مي توانيم به ديگر كشورها نيز صادر 

نماييم.

درخواســت توليدكنندگان برای اصاح قيمت 
مرغ بالاخره به نتيجه رسيد و معاون وزير جهاد 
كشــاورزی خبر از افزايش رســمی قيمت مرغ 
داد. براســاس اعام معــاون بازرگانــی وزارت 
جهادكشــاورزی، به دليل افزايــش هزينه های 
توليد مرغ و برای اســتمرار توليد، قيمت مصوب 
مرغ از ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومــان به ۶۳ هزار تومان 
افزايش يافت. قيمت ۶۳ هــزار تومانی برای مرغ 
مصوبه ســتاد تنظيم بازار بوده و به تاييد معاون 

بازرگانی وزير جهاد كشاورزی هم رسيده است.
مديرعامل ســازمان مياديــن ميوه و تــره بار 
تهران هم در اين بــاره اعام كــرد: قيمت مرغ 
گرم از امــروز در ميادين تره بار تهــران ۶۰ هزار 
و ۶۰۰ تومــان عرضه می شــود. در حال حاضر 
گزارش هــای ميدانی حاكــی از آن اســت كه 

كمتريــن رقم اعامی بــرای هر كيلــو مرغ در 
خرده فروشــی های تهران ۶۵ هزار تومان است، 
اگرچه در برخی مناطق و بعضی فروشگاه ها اين 
 محصول حتی با قيمت ۸۰ تا ۹۰ هزار تومان هم 

عرضه می شود.
بنا به اين گزارش، دولت از يك ماه پيش با توزيع 
مرغ منجمد تاش كرد قيمت را در بازار تنظيم 
كند. مــرغ منجمد هم اكنون بــا قيمت مصوب 
۴۳ هزار و ۵۰۰ تومــان در حال توزيع اســت، 
اما نتوانســته قيمت مرغ گرم را كاهشــی كند. 
رقم های اعامی برای هزينه توليد و قيمت مرغ 
در كشــتارگاه نشــان می دهد مصرف كنندگان 
ناچارند قيمت بالای ۷۰ هزار تومان را برای مرغ 
بپذيرند. ميانگين قيمت مرغ كشــتار از خرداد 
ماه تا مهر افزايشی بوده و از رقم ۴۴ هزار و ۳۰۰ 

تومان به ۶۲ هزار و ۸۰۰ تومان رســيده اســت. 
براساس داده های شبكه خبری صنعت مرغداری 
و دامپروری كشــور، ميانگين قيمت مرغ كشتار 
نخســتين روز آبان نيز روی عدد ۶۲ هزار و ۵۰۰ 
تومان ايســتاده اســت. پيش از اين، محمدرضا 
صديق پور، دبير انجمن جوجــه يك روزه درباره 
دلايل افزايش قيمت مرغ گفته بود: قيمت نهاده 
از ۲۱ ارديبهشت ماه سال جاری حدود شش برابر 
شد، به طوری كه قيمت ذرت از يك هزار و ۹۰۰ 
تومان به ۱۱ هزار و ۳۰۰ تومان و قيمت ســويا از 
۳ هزار تومان به ۱۷ هزار تومان رســيد. به گفته 
او، اگر دولت می خواست متناسب با قيمت نهاده 
اقدام به قيمت گذاری كند، بايد قيمت مرغ زنده 
حدود ۴۹ هزار تومان و قيمت مرغ گرم حدود ۷۰ 

هزار تومان به دست مردم می رسيد.

اگرچه برخی مســافران گله دارند كه بليت قطار 
به ســختی پيدا می شــود؛ وزير راه و شهرسازی 
می گويد كه ممكن اســت در يــك تاريخ خاص 
و با افزايش پيــك مســافرت ها، تقاضای بليت 
زياد باشــد و كمبود ايجاد شــود، اما به صورت 
كلی كمبود بليــت نداريم. پــس از دوران پيك 
شيوع ويروس كرونا و با گسترش واكسيناسيون، 
تقاضا برای سفرهای ريلی مانند ديگر حوزه های 
حمل ونقــل به صــورت چشــمگيری افزايش 
يافت، اين موضوع در ماه های گذشــته به دليل 
سفرهای تابستانی بيشــتر به چشم می خورد و 
در شــهريورماه و همزمان با اربعين حســينی و 
 آخرين روزهای ســفرهای تابســتانی هم وجود 

داشت.
با وجود اين، پس از عبور از پيك تابســتانی و در 
روزهايی پاييــزی هم بليت قطار بــرای بعضی 
مسيرها پيدا نمی شود. برای مثال در مسير تهران-

مشهد كه يكی از مســيرهای پرتقاضاست، برای 
روزهای آينده نمی توان بليت قطار پيدا كرد و اين 
موضوع در سايت های فروش بليت آناين و شركت 

حمل ونقل ريلی رجا قابل مشاهده است.
كارشناســان می گويند يكی از مشــكاتی كه 

ســبب كاهش بليت قطار شــده اين اســت كه 
در طول در ۱۱ ســال گذشــته تعداد واگن های 
مســافری از ۱۷۰۰ واگن به حدود ۱۱۰۰ واگن 
رســيده و اين به معنی خروج حدود ۶۰۰ واگن 
با وجود اضافه شــدن واگن ها در سال های اخير 
بوده است. از ســوی ديگر به دليل نوع فرهنگ 
مردم ظرفيــت  واگن های موجــود نيز كاهش 
 پيدا كرده و واگن های شش تخته به چهارتخته 

تغيير كرده اند.
هرچند اگر همين تعداد ناوگان می توانســت در 
روز ۱۵۰۰ كيلومتر ســير انجــام دهد بهره وری 
افزايش و هزينه های سير كاهش پيدا می كرد اما 
امروز نهايتا ۹۰۰ كيلومتر سير در مسير تهران-

مشهد انجام می شــود چرا كه سرعت سير پايين 
است. در حال حاضر حدود ۷۰ كيلومتر سرعت 
سير قطارهای مسافری در كشور است و حداكثر 
اين ســرعت به حدود ۱۳۰ كيلومتر می رسد در 
حالی كه قطارهای تندرو در دنيا با سرعتی بيش 
از ۲۰۰ كيلومتر ســير می كننــد. البته به گفته 
كارشناسان، ســرعت سير با دســتور و اباغيه 
 افزايش نمی يابد و بايد زيرســاخت ها و ملزومات 

آن فراهم شود.  

ســيدميعاد صالحی، مديرعامل شركت راه آهن 
به تازگی با اشــاره به عمر ۵۰ الی ۶۰ ساله برخی 
از خطوط ريلــی اظهار كرد: خطــوط ريلی بايد 
بعد از هر ۱۵ سال بهســازی و بازسازی شوند و 
اگر اين بهســازی انجام نشــود مجبور به تقليل 
سرعت لكوموتيوها می شويم. برای مثال سال های 
گذشته مسير قطار تهران- مشهد ۱۵ ساعته بود 
اما الان به ۱۱ ساعت كاهش يافته است، چرا كه 
با بهسازی خطوط موفق به كاهش تقليل سرعت 

لوكوموتيوها شديم.
بنابرايــن كاهش تعــداد واگن های مســافری، 
كاهش سرعت لوكوموتيوها و عدم سرمايه گذاری 
در صنعــت ريلــی را می توان از دلايــل كمبود 
قطارهای مســافری عنوان كرد. ايــن در حالی 
است كه رســتم قاســمی وزير راه و شهرسازی 
اخيرا درباره اينكــه چرا بليت هــای قطار برای 
سفرهای مردمی كمياب شــده گفت كه ممكن 
اســت در يك تاريخ خاصی و بــا افزايش پيك 
مســافرت ها، تقاضای بليت زياد باشد و كمبود 
ايجاد شود، اما به صورت كلی كمبود بليت نداريم 
 و اگر چنين چيزی باشــد، موضوع را بررســی 

می كنيم.

رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم يدكي خودرو 
و ماشــين آلات تهران در خصوص مشــكات 
كنوني بازار لــوازم يدكي اظهار داشــت: ركود 
اقتصــادي و شــرايط اجتماعي حاكــم بر جو 
جامعه تاثير بســزايي بر تمامي صنوف از جمله 
بازار لوازم يدكي داشــته و عدم ثبــات نرخ ارز 
 نيــز از ديگر مشــكاتي اســت كه بــازار با آن 

مواجه است
سيد احمد حسيني، رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم يدكي خودرو و ماشين آلات تهران چالش 
هاي كنوني بــازار قطعات يدكــي و راهكارهاي 
حذف تقلب و قاچاق از اين بازار را تشــريح كرد.

وي از طرح نصب شناســه كالا و كد رهگيري به 
عنوان چالش بزرگ ديگري يــاد كرد كه پيش 
روي صنف لوازم يدكي قرار گرفته و در پاسخ به 
اين پرســش كه آيا اين طرح در ساماندهي بازار 
و قيمت هــا مثمرثمر خواهد بود، افزود: شــيوه 
كنوني اجراي اين طرح نه تنها اهداف قانونگذار 
را محقــق نخواهد كرد بلكه متاســفانه منجر به 
كمبود كالا در ســطح عرضه و گراني كالا خواهد 
شد. البته گام هايي از سوي وزارت صمت برداشته 
 شده اما متاســفانه اقدامات بزرگ و مثمرثمري 

نبوده است.
رئيــس اتحاديــه فروشــندگان لــوازم يدكي 
خودرو و ماشــين آلات تهران در خصوص شيوه 
صحيح اجراي طــرح نصب شناســه كالا و كد 
رهگيري به ســه چالش اشــاره كرد كه توسعه 
حكم قانون مجلس شوراي اســامي با تصويب 
آيين نامه ها، بخشــنامه ها و دســتورالعمل ها 
 كه بــر خــاف قانــون نيز بــوده يكــي از اين

 چالش هاست.
حسيني فقدان زيرساخت هاي لازم براي اجراي 
قانون نظير مشكات و نواقص ســامانه ايرانيان 
اصناف و ســامانه جامع تجارت را از ديگر موانع 
اعام كــرد و در خصوص اين دو ســامانه يادآور 
شد: فعاليت فروشندگان قطعات يدكي منوط بر 
اخذ پروانه كسب از سامانه اصناف ايرانيان است 

كه پيش نياز ثبت نام در ســامانه جامع تجارت 
اســت. ضمن اينكه شناســه كالا و كد رهگيري 
پس از ثبت نام در سامانه جامع تجارت و دريافت 
كد نقش تحت عنــوان توليدكننده، واردكننده، 
 توليدكننده صنفي و يا توزيع كننده قابل دريافت 

خواهد بود.
وي متذكر شد: مشكات ســامانه جامع تجارت 
در جلسات كارشناسي كه با حضور كارشناسان 
اتحاديه و وزارت صمت برگزار شــده، تا حدودي 
رفع شده است. اما سامانه اصناف ايرانيان چندين 
سال است كه با مشــكات عديده مواجه بوده و 
صدور پروانه كســب به كندي پيش ميرود. البته 
توليدكنندگان صنفي متولي خاصي نداشته اند 
كه به همت معاونت صنايع عمومي وزارت صمت 
و همكاران وي در اين وزارتخانه اين مشكل مرتفع 
شده و اميدوارم طي دو تا سه هفته آينده بتوانيم 
پروانه كســب براي توليدكنندگان صنفي صادر 

نماييم.
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدكي خودرو و 
ماشين آلات تهران شيوه ناصحيح اجراي قانون 
را چالش ديگري عنوان كرد و افزود: اين شــيوه 
اجرا اهــداف و برنامه هاي قانونگــذار را محقق 
نميكند. قانونگذار در ماده ۱۳ قانــون مبارزه با 
قاچــاق كالا و ارز، هدف خــود را از تصويب اين 
قانون تشخيص كالاي اصيل و باكيفيت از كالاي 
بي اصالــت، قاچاق، بي كيفيــت و تقلبي عنوان 
كرده كه شــيوه فعلي اجراي طرح نصب شناسه 
و كد رهگيــري موجب تحقق ايــن هدف نمي 
شــود. اتحاديه اين مشــكات را مكــررا يادآور 
 شــده اما متاســفانه تا به امــروز توجه خاصي 

نشده است.
حســيني در خصوص راهكارهاي حذف تقلب و 
قاچاق در بازار و ساماندهي قيمت ها تصريح كرد: 
نخستين راهكار كه در جلسات با حضور مديران 
وزارت صمت، نمايندگان مجلس، قوه قضائيه و 
مجريان قانون مورد اشاره قرار گرفته، استفاده از 
ظرفيت هاي كسبه و اصناف به عنوان كارشناسان 

خبره صنفي در زمان تصويب قوانين، آييننامه ها 
و دستورالعمل هاســت كه موجب كاهش هزينه 
هاي اجراي قانون و نتيجه اجراي قوانين ملموس 

خواهد بود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم يدكي خودرو 
و ماشين آلات تهران ساماندهي توليدكنندگان 
صنفــي را راهــكار ديگــر دانســت و در ادامه 
با اشــاره به آماري مبني بر وجــود ۲.۵ ميليارد 
دلار قطعــات يدكي قاچــاق در بازار بر اســاس 
مدل بــرآورد وزارت صمت و اتحاديه در ســال 
۹۸، بخش اندكي از اين اقــام را كالاي قاچاق 
دانســت و بخش اعظمي از آن را در زمره كالاي 
بي هويت شامل توليدات صنفي توليدكنندگان 
 داخلي كه مورد ســاماندهي قــرار نگرفته اند، 

اعام كرد.
وي گفــت: بــا حمايت هــاي معاونــت صنايع 
عمومــي وزارت صمــت، مقدمات ســاماندهي 
كالاهــاي بي هويــت فراهــم شــده و قطعا با 
شناســنامه دار كردن توليدكننــدگان صنفي و 
حمايــت از توليدكنندگان قطعــات باكيفيت، 
 تفكيــك كالا از كالاي قاچاق نيز امــكان پذير

 خواهد شد.
حسيني افزود: گام ســوم كنترل مبادي قانوني 
ورود كالا به كشور است. با توجه به اينكه گمركات 
زيرمجموعه وزارت اقتصاد هستند، قطع به يقين 
با ايجاد يك مديريت منســجم ميــان گمرک و 
معاونت صنايع عمومي وزارت صمت بسياري از 
چالش هاي بزرگ در مسير تحقق قانون مرتفع 
خواهد شــد. رئيس اتحاديه فروشــندگان لوازم 
يدكي خودرو و ماشــين آلات تهــران در پايان 
خاطرنشان كرد: تشــكيل كارگروهي با حضور 
كارشناسان خبره صنفي در حوزه قطعات يدكي 
و نماينده تام الاختيار دولت بــه عنوان مجري، 
راهكار ديگري اســت كه اميدواريم در جلسات 
تخصصي مورد بحث و گفتگو قرار گرفته و بدين 
 ترتيب نسبت به مســائل و راهكارهاي پيش رو 

تصميم گيري شود.

گران شدن موز ناشي از نوسان نرخ ارز

صادرات کفش به کشور همسايه متوقف شد

خواسته توليدکنندگان سماور تهيه برنج با قيمت دولتي است

قيمت رسمی مرغ افزايش يافت

کمبود بليت قطار نداريم، در زمان پيک تقاضا بالاست

وجود ۲.۵ ميليارد دلار قطعات يدکي قاچاق در بازار
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گويا شكســت طرح تعيين ســقف 
اجــاره بهــا در ايــام كرونــا درس 
درستی به مســوولان نداده است. در 
تازه ترين جلســه ســتاد هماهنگی 
اقتصــادی دولــت اعــام شــده از 
افزايش اجاره بها در ماه های آينده جلوگيری شــود. افزايش 
قيمت های نجومی اجــاره بها و ماجرای عــدم كنترل اجاره 
بها به يك كاف درهم پيچيده تبديل شــده است به طوری 
كه مســتاجران ديگر تحمل گرانی اجاره بهــا را ندارند. امروز 
می بينيم مســتاجران عما افــراد بی پناهی هســتند كه از 

تامين رهــن و اجاره بها عاجزنــد، اميدوار بوديم از مســكن 
 ملی مشكل مسكن حل شــود كه آن هم متاسفانه به كندی 

پيش می رود. 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت به رياست رئيس جمهور، با 
بررسی موضوع افزايش غير مجاز اجاره بها در تابستان امسال، 
دستگاه های مســئول در اين زمينه را موظف كرد به وظايف 
قانونی خود عمل كنند تا از افزايش اجاره بها در ماه های آينده 
جلوگيری شود. در جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
كه شامگاه سه شنبه به رياســت آيت الله سيد ابراهيم رئيسی 
رئيس جمهور برگزار شــد، موضوع تامين نقدينگی مورد نياز 
بخش كشــاورزی خرد و صنعتی مطرح و ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت با افزايش ســرمايه بانك كشاورزی به منظور 

تسريع و تسهيل اعطای تسهيات به كشــاورزان و دامداران 
موافقت كرد.

ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت همچنين موضوع كســری 
منابع تبصره ۱۴ بودجه را بررسی و مقرر كرد كميته ويژه ای به 
رياست معاون اول رئيس جمهور ضمن بررسی فوری موضوع، 
راهكار پيشــنهادی نهايی را برای تصميم گيــری در زمينه 
تامين مالی و جبران كســری اين تبصره به جلسه آينده ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت ارائه كند. ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت همچنين با بررسی موضوع افزايش غير مجاز اجاره بها در 
تابستان امسال، دستگاه های مسئول در اين زمينه را موظف 
كرد به وظايف قانونی خود عمل كنند تا از افزايش اجاره بها در 

ماه های آينده جلوگيری شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت: از افزایش اجاره بها در ماه های آینده جلوگیری شود

اصرار بر کاهش دستوری اجاره بها 
قیمت های نجومی رهن و اجاره و فشار بیش از حد به مستاجران

افزایش اجاره بها و رهن بیداد می کند
حسن محتشم، کارشناس مسکن 

دستور در هيچ بازاری نتيجه مثبتی ندارد. تجربه های گذشته برای اجرای طرح های دستوری در بازار مسكن گواه اين مدعاست. كدام مالك و صاحبخانه به جز تعداد انگشت شماری از قانون سقف اجاره بها پيروی كردند. اين مصوبه تنها منجر به تورم در بازار و افزايش گرانی ها شد. فشار بيش از به مستاجران نتيجه كنترل دستوری 
بازار اجاره بها است. درحال حاضر پايين آوردن نرخ اجاره بها به زور و اجبار جواب نمی دهد چرا كه نرخ اجاره بدون علت بالا نرفته است. بايد توجه داشت كه در دنيا اجاره يك ضريبی از قيمت ملك به حساب می آيد و در ايران نيزهمين طور است و به دليل نرخ بهره و تورم بايد اين ضريب تبديل شود.

شرايط حاكم بر بازار مسكن پيش از خريد و فروش يا اجاره ناشی از اقتصاد كان كشور است. تورم رشد فزاينده ای به خود گرفته و تمام اقام مدام در حال افزايش نرخ هستند. لذا مسكن نيز متاثر از تورم عمومی واكنش نشان داده است. سهم بخش مسكن از اقتصاد ۱۶ درصد است و طبيعتا تحت تاثير تورم با افزايش قيمت مواجه 
می شود.

هنگامی كه بحث اجاره بها به ميان می آيد موضوع بازارمسكن در بخش اجاره مطرح است. به طوری كه با شرايط  دشوار اقتصادی  و افزايش نرخ تورم، افزايش قيمت ها درتمامی كالاها نگرانی هايی را در مردم به وجود می آورد. اما در مسكن به دليل اين كه رقم قابل توجهی از اين قيمت ها را به خود اختصاص می دهد، بيشتر نمود 
پيدا می كند. افزايش اجاره بها غالبا بخش عمده ای از حقوق دريافتی افراد را می  بلعد. به طوری كه برای خيلی از افراد حقوق شان كفاف اجاره را هم نمی كند. قيمت مسكن در سه سال گذشته رشد بيش از ۶۰۰ درصدی را تجربه كرد و هر چند مدتی است كه روند رشد آن خيلی اندک است و از تورم بسيار عقب تر اما همين رشد 

كافيست كه متوجه رشد اجاره بها شويم. حالا وقتی قيمت مسكن مدتی است ثابت مانده اجاره بها برای ترميم اين عقب ماندگی خود اقدام می كند.
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بازاریابی

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

در باب اهميت ارزش هاي سازماني
در يك تشــكيلات انســاني كه با يك هدف 
مشــخص فعاليت مي كند، مفهومــي به نام 
»ارزش« وجود دارد. ارزش ها مفاهيمي اند كه 
داراي بار مثبت هســتند و التزام به آنها سبب 
افزايش اعتبار شما در سازمان خواهد شد. اين 
مفهوم نيز در خيلي از سازمان ها تبديل به ابزاري 
تجملاتي شده است. ارزش ها مفاهيمي نيستند 
كه دائما در حال تغيير و تحول باشند و اصولا در كوتاه مدت قابل تعريف نيستند. شايد 
بتوان اينگونه عنوان كرد كه موقعيت سازمان در دوره عمر خود مي تواند شكل دهنده 
ارزش ها باشد. ارزش ها و كلا فرهنگ سازماني داراي ماهيتي است كه در بلندمدت 
رنگ و جلا مي گيرد و در كوتاه مدت قابليت ايجاد شدن را ندارند و از آنجا كه ارزش ها 
از جنس ايدئولوژي هستند، فاقد هرگونه توجيه اقتصادي اند و نمي توان با تحليل 
هزينه فايده آنها را توجيه كرد. در خيلي از سازمان ها، ارزش هايي به صورت ناآگاهانه 
 شكل مي گيرند كه شايد خيلي قابل تقدير نباشد. اگر شــكل گيري ارزش ها در 
يــك شــركت بــر مبنــاي يــك برنامــه مشــخص و در راســتاي حمايت 
 از جهت گيري هــا در ســازمان باشــد، قابليــت محــرك بــودن ســازمان 

و كاتاليزوري را دارد. 
ارزش هاي سازماني فهرست مفصلي از مسائل اخلاقي و پسنديده نيست كه جنبه 
تجملاتي و زرق و برقش مساله باشد؛ بلكه مواردي بوده كه شركت در هر شرايطي به 
آنها پايبند است. يكي از كاركردهاي پايبندي جدي ارزش ها در سازمان اين است كه 
هماهنگي ايجاد مي كند. در نتيجه افرادي متمايل به كار كردن در سازمان مي شوند 
كه به اين ارزش ها به صورت جدي باور داشته باشند و اين يعني گامي ديگر براي 

خالص تر شدن سازمان و هماهنگي بيشتر در سازمان. 
در كتاب »ساختن براي ماندن« هم از تحقيقي ميداني روي شركت هاي ديرپاي 
آمريكايي اين نتيجه به دست آمده كه يكي از كليدي ترين عوامل ماندگاري شركت ها، 

پايبندي به ارزش ها بوده است. 

جايگاه زمين و مسكن در برنامه هاي توسعه اقتصادي
 دكتر سيد منصور غيبي - كارشناس اقتصاد مسكن

به دليل رشد شهرنشيني و افزايش جمعيت شهرها در ايران، مساله تامين مسكن به يكي 
از مسائل مهم دولت تبديل شده است. بعد از پيروزي انقلاب اسلامي براي تهيه مسكن 
برنامه هاي متنوعي از سوي دولتمردان  پياده شد كه هر كدام نيز خط مشي متفاوتي را 
دنبال كرده اند.  از اينرو داشــتن يك نظام برنامه ريزي براي ايجاد هماهنگي بين بخش 
مسكن و ساير بخش ها ضرورت محض است. با وجود اقدامات و سياست هاي انجام گرفته 
در بخش زمين و مسكن، دولت ها براي مقابله با سرازير شدن سرمايه در بازار زمين و مسكن 
از عزم سياست گذاري كافي برخوردار نبوده اند و بدين دليل سياست و قوانين دولتي در اين 
حوزه اقتصادي قادر به كنترل سوداگري نبوده است. »زمين« اصلي ترين و مهم ترين پارامتر 
تاثيرگذار در حوزه اقتصاد مسكن به شمار مي رود. برخلاف ساير كالاهاي اقتصادي مقوله 
زمين تناسبي با بحث عرضه و تقاضا نداشته و با توجه به محدوديت عرضه زمين و انباشت 
متقاضي اين فرايند موجب گراني زمين و نهايتا مسكن توليدي در كشور مي شود. پس از 
انقلاب اسلامي عمده توجه سياست هاي مسكن به مساله زمين معطوف شد كه مهم ترين 
آن ملي كردن زمين شــهري براي توزيع مجدد مالكيت آن بود كه در سال 1358 انجام 
معاملات   روي زمين هاي شهري ممنوع اعلام شد و سياست دولت با عامليت بنياد مسكن 
انقلاب اختصاص زمين به گروه هاي كم درآمد براي رفع نياز و حل اجاره نشيني اين طيف از 
افراد جامعه بود. اما همين سياست باعث تشديد مهاجرت به داخل شهرها شد و در ادامه و با 
تصويب قانون لغو مالكيت اراضي موات شهري و كيفيت عمران آن در همان سال، گام بلندي 
در راستاي دخالت همه جانبه دولت در بازار زمين و مسكن فراهم شد. به طوريكه بر اساس 
اين قانون ذخيره اراضي شهري در تهران و ساير شهرهاي بزرگ بدون پشتوانه مطالعاتي 
و برنامه ريزي شده تقريبا به حد صفر نزديك شد.  به دنبال اين تحولات و آسيب شناسي 
عملكرد قوانين فوق در سال 1361 با تصويب قانون اراضي شهري دولت درصدد كنترل و 
نظارت عاليه بر عملكرد و نحوه واگذاري و تخصيص زمين به متقاضيان برآمد به نحوي كه 
عملا تامين و عرضه زمين و در پي آن توليد مسكن در كشور در حيطه وظائف دولت قرار 
گرفت. مي توان اذعان داشت كه تهيه و تصويب قانون اراضي شهري نخستين اقدام سازمان 
يافته و فراگير براي نظم دهي به بحث تملك و واگذاري زمين در يك سازمان متمركز دولتي 
بوده كه به منظور رفع آشــفتگي هاي بازار زمين و مسكن ايجاد شد. اما خلأ بين عرضه و 
تقاضاي زمين و وجود عوامل قدرتمند در بازار سرمايه اي زمين و مسكن باعث افزايش مداوم 

قيمت زمين و به قدرت رسيدن دوباره بازار ملك و املاك در كشور شد. 
سال 1368 مصادف است با تدوين نخستين برنامه توسعه كه در اين برنامه مساله زمين 
در دو بخش مكانيابي و تامين زمين مد نظر قرار گرفت   در اين برنامه ســهم دولت در 
عرضه زمين به 45 درصد محدود گرديد كه مي بايستي توسط سازمان زمين شهري در 
داخل شهرها و شهرهاي جديد عرضه مي شده است. و در برنامه دوم توسعه سهم دولت از 
عرضه زمين به 30 درصد كاهش يافت و بدين ترتيب كاهش سهم دولت در عرضه زمين 
و محدود كردن آن به توسعه منفصل را مي توان از ويژگي هاي سياست گذاري اين برنامه 
دانست. در برنامه توسعه سوم دولت سعي كرد به طور كلي پاي خود را از بازار زمين و مسكن 
بيرون بكشد و فروش زمين هاي دولتي به قيمت هاي بازار آزاد را به عنوان يك محور اصلي 
سياست گذاري زمين در برنامه سوم توسعه مطرح كرد. اين پديده منجر به افزايش قيمت 
زمين و به تبع آن مسكن توليدي در كشور شد. در برنامه چهارم و پنجم توسعه هم موضوع 
زمين به مسكن ختم شدو مواردي چون ارائه تسهيلات بانكي به سازندگان مسكن و كمك 
به مسكن محرومان و نوسازي و بهسازي بافت هاي فرسوده شهري مورد توجه قرار گرفت. 
از طرفي با مطالعه و بررسي برنامه ششم توسعه مي توان به عدم توجه مستقيم به اين پارامتر 
مهم اقتصادي يعني حوزه مسكن پي برد، به نحوي كه هيچ راهكار و برنامه عملياتي برای 
توسعه ساخت و توليد مسكن و ارائه آن به متقاضيان تعريف نشده است. آنچه با مطالعه 
برنامه هاي توســعه و سياست هاي قبل از آن در حوزه مســكن عيان است، فرآيندي از 
دخالت هاي افراطي تا عدم دخالت هاي موثر و به موقع دولت در بازار زمين و مسكن است. 
به نحوي كه طي اين مدت سازوكار موثر و مداومي   براي كنترل قيمت و مقابله با سوداگري 
در حوزه ملك و املاك اتخاذ نشده است. و اين در حالي است كه هر گونه فعاليت توسعه اي 
در شهرها در كنار ضعف قوانين منجر به مداخله در بازار زمين و مسكن، باعث ايجاد ارزش 
افزوده )رانت( فراوان و به دنبال آن انحصار گرايي و افزايش مداوم قيمت ملك شده است  
و مهم تر آنكه مكان يابي بي قاعده جهت توسعه شهرها باعث پراكندگي توسعه كالبدي 
شهرها و گسيختگي و عدم انسجام كالبدي آن و تخريب محيط زيست و در نتيجه كاهش 

كيفيت زيست شهري شده است. 

يادداشت مدير

يادداشت

تعريف يك شركت موفق يا كسب وكار موفق چيست؟ 
چه كارهايي يك شــركت را موفق تر مي كند؟ آيا آنها 

برنامه راهبردي خاصي دارند؟
ابتكار سازماني مهم شما در حال  حاضر چيست؟ شايد 
روي افزايش قيمت، كاهش هزينه هاي توليد يا كارآمد 
كردن فرايندهاي د اخلي تمركز كرده ايد . شــايد هم 
در حال برنامه ريزي راهبردي هســتيد يا در تنگناي 
مالي به سر مي بريد. در اينجا به كارهاي متفاوتي كه 

شركت هاي موفق انجام مي دهند، اشاره شده است: 

۱. استفاده بهينه از تنش ميان نسل ها
به طور ســنتي، ســاختار يادگيري بر مبناي انتقال 
 دانش از افــراد كارآزموده در راس چارت ســازمان به 
تازه واردان رده پايين بوده اســت. با اين حال، تغيير 
جمعيت   در حال ايجاد محيط كاري است كه روز به روز 

متنوع تر و پيچيده تر مي شود. 
براي نخستين بار در تاريخ، منابع انساني شما از 5 نسل 
مختلف تشكيل خواهد شد و هر زيرمجموعه به طور 
گسترده اي متفاوت است. اين »تنش ميان نسل ها« 

هم موانع و هم فرصت هايي ايجاد مي كند. 
مثلا نسل هزاره را در مقايسه با همكاران ارشد شان 
در نظر بگيريد. اين تــازه واردان جادوگران فناوري 
هستند، جادوگراني كه پستانك خود را براي داشتن 
دســتگاه هاي جديد معامله مي كنند. آنها فرصت 
بي حد و حصر جهــان اطراف خــود را مي بينند و 
انتظارات شان بسيار متفاوت از همتايان قديمي شان 
است. به نظر مي رســد كه اين ثروت غني از تجربه 
همراه با خوش بيني آرمان گرايانــه فرمولي براي 

موفقيت باشد. 
هرچند، فلسفه »چند كارمند با استعداد به كار بگير 

و باقي خــود به خود 
درســت ميشه« 
ديگر منســوخ 
شــده و كوته 

بينانه است. يك ساختمان پر از ستاره هاي با استعداد 
تنها به وسيله جادو يك تيم پرستاره نمي سازد. 

۲. تاثير بر اصول زيربنايي
تفاوت هاي گسترده در ســبك مهارت ها، انتظارات، 
ارتباطات و يادگيري مي تواند عملكرد، مشــاركت، 
نوآوري و اصول زيربنايي را تحت تاثير قرار دهد. چيزي 

كه قبلا به آن توجه نشده است. 
فرهنگ سازماني يادگيري يا نبود آن، هرگز اهميت 
 چنداني نداشته است. بازده ســرمايه حتي در ميان

 با استعداد ترين افراد نيز ميسر نخواهد شد، مگر اينكه 
كاركنان جوان و پيشكســوتان با تجربــه ياد بگيرند 
كه چطور بــه يكديگر آموزش بدهند. شــركت هاي 
پيشرو امروز، فرهنگي را پرورش مي دهند متشكل از 
متفكران خلاقي كه مي توانند نوآوري، همكاري و عيب 
 يابي كنند و مشــكلات را حل و فصل كنند. آنها براي 
كاركنان شان و توانايي يادگيري شان سرمايه گذاري 

مي كنند. 
يكي از مهم ترين مهارت هاي زندگي اين اســت كه 
چگونه يادگرفتن را ياد بگيريم. تقريبا 30 سال پيش، 
در زمان آغاز استفاده از رايانه شخصي، شوشانا زوبوف 

تفاوت بين كار به وســيله رايانه و نســل هاي 
قبل مكانيزه كردن و اتوماتيك شــدن را 

مشخص كرد. او ايده هايش را در كتاب خود به نام »در 
عصر ماشين هاي هوشمند« منتشر كرد. نتيجه به دست 
آمده اين بود كه عاقبت يك محدوده مشــخص بين 
»كار« و »آموزش« وجود خواهد داشت و در نهايت يك 
تغيير فرهنگي از »تقسيم كار« به »تقسيم يادگيري« 

خلق خواهد كرد. 

۳. فعاليت در بازارهاي اطلاعاتي
خيلي سريع از ديروز به امروز مي رسيم. با توجه به اينكه 
تكامل فناوري در زندگي روزمره باعث ايجاد ارتباطات 
ســريع جهاني، دسترســي زودهنگام به موج انفجار 
اطلاعاتي و آگاهي از روند فزاينده اختلالات تغيير بازار 
مي شود، اين تحول به طور قابل ملاحظه اي آشكار به نظر 
مي رسد. ما به سرعت دقيق تر مي شويم و انتظارات از 
يك نيروي كار رقابتي هم راستا با چنين مسيري است. 
بين تولد جهان و ســال 2003، 5 اگزابايت اطلاعات 
ايجاد شــد اما درحال حاضــر هــر دو روز 5 اگزابايت 
اطلاعات ايجاد مي كنيم. حالا مشخص مي شود كه چرا 

كار در بازارهاي اطلاعات اينقدر مشكل است. 

۴. خلق يك فرهنگ يادگيري
فرهنگ يادگيري توسط يك انجمن ايجاد 
نمي شود و در واقع يك نوآوري يا ابتكار 
كه به صورت بسته بندي به شما تحويل 
داده شــود، نيســت. در واقع با درك 

و چگونگــي يادگيري 
اميد به افزايش 

تعداد كساني كه تمايل به يادگيري دارند، آغاز مي شود. 
با دادن فرصت هاي متعدد حضور به افراد، اين فرهنگ 
پرورش داده مي شود. افرادي كه به دليل مشاركت خود 
احساس ارزشمندي مي كنند به دنبال فرصت هايي 
براي يادگيري و به اشتراك گذاشتن آنچه كه مي دانند، 
هستند. آنها در اثر پاداش هاي ذاتي خود، يك فرهنگ 
يادگيري را خلق مي كنند؛ يكي از همكاران كه حس 
مي كند بايد ياد بگيرد و ديگــران را نيز به يادگرفتن 
تشــويق كند. اگر تلاش كنيــد باهوش ترين فرد در 
ميان حاضران به نظر برســيد، هرگز چيزي نخواهيد 
آموخت. رهبران موثر نه تنها آموزش را به كار مي گيرند 
و شــرايطي ايجاد مي كنند كه كاركنان بتوانند بهتر 
بياموزند، بلكه با نشــان دادن اينكه براي فرصت هاي 
يادگيري ارزش قائل هســتند، مقدمات كار را آماده 
مي كنند. آنها بدون در نظر گرفتن جايگاه افراد در چارت 
سازمان، با ايجاد اعتماد در ميان كاركنان و احترام به 
پاداش متقابل افرادي كه در حال يادگيري هســتند، 
تيمي سالم را با عملكردي قوي و در فضايي پر از موفقيت 
پرورش مي دهند. كساني كه مي توانند »تقسيم كار« 
خود را به »تقسيم يادگيري« تبديل كنند همجوشي 
قدرتمند دانش خاكستري )دانش محدود به تقسيم 
كار و مسئوليت ها( با دانش سبز )دانشي كه باعث رشد و 
توسعه در سازمان ها مي شود( را درك مي كنند به جاي 
اينكه يكي را براي ديگري قرباني كنند. آنها مدت ها پس 
از اتمام پروژه، محصول، يا كمپين فعلي، از سود سهام 

خود لذت خواهند برد. 
منبع: بيزنس اينسايدر
ترجمه: بازده

۴ كار متفاوت كه شركت هاي موفق انجام مي دهند

فولكس واگن
فولكس واگن يك شركت بين المللي خودروساز 
آلماني اســت كه مركز آن در و  ولفسبورگ آلمان 
قرار دارد و در ســال 2013 در رتبه بندي موسسه 
اينتربرند موفق شــده عنوان سي وچهارمين برند 

برتر جهان را به دست بياورد. 
فولكس واگــن در ســال 1937 بــراي توليــد 
خودروهايي كه تحت نام بيتل شناخته مي شدند، 
بنيانگذاري شــد. ميزان توليد اين شــركت در 
دهه هــاي 1950 و 1960 افزايش قابل توجهي 
داشت. فولكس واگن نسل جديدي از خودروهاي 
با ديفرانسيل جلو را در سال 1970 عرضه كرد كه 
شامل مدل هاي پاسات، پولو و گلف مي شدند. مدل 
گلف اين شــركت، تبديل به يكي پرفروش ترين 
خودروهاي آن زمان شــد. فولكس واگن در طول 
تاريخ خود، علاقه بســياري به توســعه از طريق 
خريد ساير شركت ها داشته است. در سال 1965 
فولكس واگن موفق شد مالكيت شركت »اتحاديه 
خودرو« را به دســت آورد كه نخستين مدل هاي 
آئودي را پس از جنگ جهاني دوم توليد كرده بود. 
اين شركت در سال 1994 شــركت »اشكودا« و 
در ســال 1998 نيز »بنتلي«، »لامبورگيني« و 
»بوگاتي« را خريداري كرد. همچنين »اسكانيا« 
در ســال 2008 و »دوكاتي«، »مان« و »پورشه« 
نيز در سال 2012 به مجموعه شركت هاي گروه 
فولكس واگن اضافه شدند. محصولات فولكس واگن 
شامل خودروهاي مسافري و تجاري، موتورسيكلت، 
موتــور خودروهــا و توربــوی ماشين هاســت. 
فولكس واگن همچنين خدمات مرتبط با صنعت 
خودرو از جمله تامين مالــي، ليزينگ و خدمات 
حمل و نقل تجاري را به مشتريان خود ارائه مي كند. 
فولكس واگن خودروهــاي خود را تحت برندهاي 
آئودي، بنتلي، بوگاتي، لامبورگيني، پورشه، سيت، 
اشكودا و فولكس واگن به فروش مي رساند. همچنين 
موتورسيكلت هاي اين شركت تحت برند »بوكاتي« 
و خودروهاي سنگين اين شركت نيز با برندهاي 
»مان«، »اسكانيا«، »نئوپلن« و »فولكس واگن« به 
فروش مي رسند. فولكس واگن از نظر درآمد دومين 
خودروساز بزرگ جهان و از نظر ميزان فروش پس 
از جنرال موتورز و تويوتا سومين خودروساز بزرگ 

دنياست.

تاريخ كسب وكار مهارت

اغلب ما در زندگي مان با روزهايي مواجه مي شويم كه در آنها هيچ كاري پيش 
نمي رود. در چنين روزهايي انگار زمين و زمان دســت به دست هم مي دهند تا 
در هر كاري، بدترين نتيجه ممكن حاصل شود. از آن بدتر اين است كه در اين 
روزها خودمان هم حس خوبي درباره خودمان و كارمان نداريم. چنين روزهاي 

غيرمفيدي نه تنها تاثير منفي روي موفقيت ما در كسب وكار 
دارند، بلكه در بلندمدت روي كيفيــت زندگي و روحيه 

 و ســطح اســترس مان نيز تاثير مي گذارند. در اينجا 
2 راهكار مفيد براي حــذف روزهاي غيرمفيد 

ارائه مي كنيم: 
نظم و ترتيب ايجاد كنيد: ميزي پر از كاغذ، 
مدرك، كتاب، دي وي دي و... است. اصلا براي 
شما حواس نمي گذارد كه بتوانيد به كارهاي تان 

فكر كنيد. در بسياري از مواقع شما هر از گاهي مجبوريد 

بين اين توده بي نظم به دنبال چيزي بگرديد و وقتــي به راحتي آن را پيدا نكنيد، 
ذهن تان از كاري كه در حال انجام آن هستيد، منحرف مي شود، بنابراين با ايجاد نظم 
و ترتيب در محيط كارتان، به ذهن تان تمركز هديه  كنيد. تجربه نشان داده خيلي 

وقت ها در زمان مرتب كردن، كارهاي عقب افتاد ه بسيار مهمي هم كشف مي شوند.
در اول وقت كاري، چند كار ســاده انجام دهيد: مغز ما معمولا اول صبح 
هنوز از خواب بيدار نشده اســت. بنابراين با انجام چند 
كار ساده  ـ كه ممكن است حتي در فهرست كارهاي 
روزمره شــما هم نباشــند ـ به ذهن تان لذت 
انجام كارها را بچشــانيد تا با انگيزه كافي از 
خواب خــوش بيدار شــود. به اين شــكل 
خودتان را از گرفتاري و از دســت دادن تمركز 
 ناشــي از اين كارهــاي ضــروري در طول روز 

نجات  دهيد. 

حذف روزهاي غيرمفيد



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2614| پنج شنبه 5 آبان ماه

رشته مهندسي گرايش هاي متفاوتي دارد 
كه از جمله آن مهندســي برق، مهندسي 
پزشــكي، مهندســي مكانيك، مهندسي 
عمــران، مهندســي صنايع، مهندســي 
شــيمي، مهندســي كامپيوتر، مهندسي 
مواد، مهندســي هوافضا، مهندســي معماري، مهندسي فناوري 
اطلاعات )IT( و... است. بازار كار هر يك از اين گرايش ها از يكديگر 
متمايز اســت مثلا درحالي كه برخي از گرايش هاي مهندســي 
چون گرايش ســاخت و توليد جزو بيكارترين رشــته ها محسوب 
مي شود، برخي ديگر از گرايش هاي مهندسي چون مهندسي برق 
بازار كار خوبــي دارند. همچنين برخي از گرايش هاي مهندســي 
طرفداران زيادي دارند به طوري كه براســاس آمارهاي ســال 93 
 مهندسي كامپيوتر سومين رشته پرطرفدار در كشور بوده و داراي 
80  هزار دانشجو است. البته بازار كار رشته ها و گرايش هاي مهندسي 
بستگي به نياز بازار دارد. براي نمونه امروزه گسترش روزافزون دنياي 
كامپيوتر موجب شده بيش از هر زمان ديگري نياز به متخصصان 
كامپيوتر احساس شود. علاوه بر آن گسترش بخش هاي صنعتي و 
ضرورت تجهيز آنها به فناوري هاي روز منجر شده رشته مهندسي 
به ويژه مهندسان IT يا مهندسي نرم افزار فرصت هاي شغلي بيشتري 
داشته باشند. علاوه بر آن براي برخي از گرايش هايی چون مهندسی 
ســخت افزار هم امكان كار در شــركت هاي توليد كننده قطعات و 
دستگاه ها و مراكز صنعتي – توليدي با شرايط كنوني فراهم شده 
است. از جمله وظايف رشته مهندسي در كشــور تامين نيازهاي 
فني و صنعتي كشور با اســتفاده از طراحي سيستم ها و مدارهاي 
خاص است. به اعتقاد برخي از كارشناســان هيچ فارغ التحصيلي 
در صورت داشتن مهارت و تخصص بيكار نخواهد ماند. از نظر آنها 
بيكاري مخصوص كســاني اســت كه از بازار كار فاصله گرفته اند 
يا خود را طبق اســتانداردهاي بــازار كار بــه روز نكرده اند. چراكه 
باوجود ايــن تعداد فارغ التحصيــل، بازار كار بــه فارغ التحصيلان 
 اين رشــته نياز دارد و بســياري از شــركت ها با كمبــود نيروي 

مهندس مواجه هستند.
البته رشته مهندسي شــاخه هاي متنوعي دارد و همه شاخه هاي 
آن مشمول اين بيكاري نمي شوند. بلكه برخي از آنها حتي بيشتر از 

گذشته از سوي بازار كار تقاضا دارند. 

کارآمد کردن نظام عرضه و تقاضا
 امير محســنی، عضو اتــاق بازرگانــی در رابطه با علــت افزايش 
فارغ التحصيلان دانشــگاهی رشته مهندســی و عدم تناسب آن 
با درخواســت و تقاضای بازار كار به »كســب وكار« می گويد: اين 

موضوع بيش از هر چيــز به نظام عرضه و تقاضا مربوط می شــود. 
طی دو دهه اخير يعنی در 20 ســال گذشته ما به لحاظ توليد علم 
و ايجاد صندلی های دانشــگاهی موفقيت 
زيادی به دست آورده ايم اما مساله انتخاب 
سرفصل ها و شاخه های متنوع درسی است. 
برای مثال رشــته مهندسی در زمينه های 
علوم جديد مانند مهندسی نانوتكنولوژی، 
مهندسی  اتمی و ..توانسته است با كمترين 

هزينه بيشترين راندمان را داشته باشد.
 وی ادامــه می دهــد: امــا آنچــه موجب 
برهم خــوردن تــوازن بــازار كار و مراكز 
دانشــگاهی شــده، كوتاهــی واحدهايی 
است كه در اين ســال ها به منظور  ارتباط 
دانشگاه با بازار كار شكل يافته اند. درحالی 
كه رســالت ايــن واحدهــا پيونــد ميان 
دانشــگاه، بازار كار و ســرمايه است و برای 
توانمندسازی  فارغ التحصيلان و راه اندازی 
مراكزی برای آماده كــردن آنها برای ورود 
به بازار كار، شكل يافته اند كه مانند دستگاه 
نگهداري كودك نارس متولد شــده كه در 
دستگاه انكوباتور نگهداري مي شود تا پس از گذشت مدتي تحويل 

مادر نوزاد  شــود، آن فارغ التحصيلان را تحويل بازار كار مي دادند 
اما در كشــور ما به دلايلی چون عدم تامين مالــی و نبود بودجه و 
 عدم حمايت های درون سازمانی نتوانســته اند مورد اقبال عمومی 

قرار گيرند.

اداره استارتاپ ها توسط بخش خصوصی
اين فعال بخش خصوصی توضيح می دهد: پس از انكوباتورها سيستم 
 استارتاپ ها برای اين ارتباط دهی مطرح شدند. استارتاپ ها دارای

 21 سال سابقه در دنيا هستند و اكنون 6 و يا 7 سالی می شود كه در 
كشور ما مورد توجه واقع شده اند. استارتاپ ها اين توانايی را دارند كه 
برای رشته هايی چون مهندسی ،بستر مناسب ارتباطی با بازار سرمايه، 
ايده و بازار كار را فراهم سازند اما در كشور ما اداره استارتاپ ها برعكس 
ساير كشورهای دنيا در دســت بخش دولتی است و اين موضوع از 
كارايی آنها كاسته است. استارتاپ ها از اين نظر كه ايده هايی طراحی 
می كنند، برای صاحبان سرمايه جذابيت دارند و می توان از طريق 

آنها فصول جديدی از بازار و ماركت مهندسی در كشور ايجاد كرد. 

توسعه استارتاپ ها 
وی ادامه می دهد: رشته مهندسی دارای عمق زيادی است و همواره 
از آن به اقيانوس عميقی از داده ها و اطلاعات ياد می كنند اما به طور 
كلی در حال حاضر گرچه تعداد مهندســان زياد شــده اما عمق 

اطلاعات آنها از اين رشته بسيار كم است. از طرف ديگر شناخته 
شدن استارتاپ ها به عنوان اســتارتاپ ويكند در كشور و تمركز 
فعاليت های آنها در روزهای تعطيل منجر شده چندان استقبالی 
از آنها توسط صاحبان سرمايه نشود. برای همين لازم است برای 
توسعه استارتاپ ها به عنوان حلقه اتصال سرمايه داران، صاحبان 
ايده، فارغ التحصيلان و دانش آموختگان فعاليت های استارتاپ ها 
را در ميان ايام هفته تقسيم و تمركز فعاليت های آنها را از روزهای 

تعطيل خارج كرد.

ايران سومين کشــور جهان از نظر تربيت بيشترين 
مهندس

طبــق آمــار اعلامي مجلــه فوربــس، ايــران پس از روســيه 
و آمريكا، ســومين كشــور جهــان از نظــر تعداد مهندســان 
اســت. البتــه در ايــن رده بنــدي، آمــار مهندســان چيني 
 و هنــدي به دليــل در دســترس نبــودن اطلاعــات لحــاظ 

نشده است. 
طبق آنچه مجله فوربس اعلام كرده، روسيه داراي بيشترين تعداد 
مهندسان جهان است. روسيه هر سال بيشترين تعداد مهندس را 
فارغ التحصيل مي كند. پس از آن، كشور آمريكا قرار دارد و سپس 
رتبه سوم تربيت بيشــترين مهندس در جهان به ايران اختصاص 
يافته است.  فوربس با انتشار يك اينفوگرافيك، تحليل كرده است 
كه برخلاف اينكه به نظر مي رسد بيشترين تعداد مهندسان جهان 
در كشورهايي با اقتصادهاي بسيار پيشرفته تربيت شوند اما شاهد 
تغييراتي در فارغ التحصيل شدن مهندسان هستيم و مي بينيم كه 
تعداد زيادي از مهندسان جهان در كشــورهاي درحال توسعه و 

اقتصادهاي نوظهور درحال رشد هستند. 
روسيه سالانه حدود 454 هزار مهندس تربيت مي كند و آمريكا 
ســالي 237 هزار و 826 مهنــدس. طبق آمــار اعلامي فوربس، 
در ايران نيز ســالي 233 هــزار و 695 مهندس از دانشــگاه ها 
فارغ التحصيل مي شوند. پس از ايران، كشورهاي ژاپن و كره جنوبي 
به ترتيب در رتبه چهارم و پنجم توليد مهندس جهان قرار دارند. 
ژاپن ســالي 168 هزار و 214 مهندس و كره جنوبي سالي 146 
هزار و 858 مهندس تربيــت مي كند. رتبه هاي ششــم تا دهم 
كشورهاي با بيشــترين تعداد تربيت مهندس، به ترتيب متعلق 
به اندونزي، اوكراين، مكزيك، فرانســه و ويتنام اســت. اندونزي 
140 هزار و 165 مهندس، اوكرايــن 130 هزار و 391 مهندس، 
مكزيك 113 هــزار و 944 مهندس، فرانســه 104 هزار و 746 
 مهندس و ويتنام نيــز 100 هزار و 390 مهندس در طول ســال 

تربيت مي كنند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ايجادبازاركارمهندسيازكانالاستارتاپها

دركشورما
اداره

استارتاپها
برعکسسایر
كشورهایدنیا

دردست
بخشدولتی

است

اشتغالو
تعاون

ناهيد نيك پندار، كارآفرين حوزه پرورش گل و گياه در 
گفتگو با »كسب و كار« به فعاليت خود كه در رابطه با 
پرورش گل و گياه و تكثير آنهاست، اشاره كرد و گفت 
كه بايد از توانايي و قــدرت كاري زنان در كارآفريني 
بهره جست. از نظر وي زنان در كارآفريني هم توانمند 

هستند و هم قانون مدار. 
وي مي گويــد حرفه اي كه دارم، آرشــيتكت يا معماري داخلي اســت. اين 
حرفه را از كشور انگلستان فراگرفتم. كار من نورپردازي در فضاهاي تاريك 
آپارتمان هاست، به اين صورت كه تلاش كردم نور خورشيد را به داخل خانه ها 
ببرم. پس از آن به دليل علاقه اي كه به گل و گياه داشــتم، آنها را وارد حوزه 
كاري خود و در ساختمان ها يك سري آب نما درســت كردم كه به اين كار 
 انرژي مثبت در معماري مي گويند و موجب مي شــود انرژي منفي از ميان

 برود. 
نيك پندار توضيح مي دهد: درواقع كار من از معماري و كار با گل و گياه شروع 
شد تا اينكه به كارآفريني رسيد. كارآفريني من درباره گل وگياه زينتي خانگي 
است. در خانه ام بنفشه آفريقايي داشتم، پس از اينكه آن را جلوي نور خورشيد 
آزمايش كردم، نتيجه مثبتي داشت. براي همين از همين گياه كارآفريني را 

آغاز كردم.
 

براي اين کار يك تيم خانوادگي تشكيل داديم
اين كارآفرين در ادامه مي گويد: از كمك پســرم و دختــرم كه تحصيلات 
مرتبط دارنــد، برای اين كار اســتفاده كــردم. در واقع كار من نوررســاني 
به گل و گياهان خانگي اســت. ما در واقــع يه تيم خانوادگي هســتيم كه 
براي زياد شــدن گل و گيــاه در خانه هاي مــردم فعاليــت مي كنيم. مثلا 
از اين طريق نوررســاني بنفشــه آفريقايي تكثير مي شــود و ايــن برگ با 
 اســتفاده از روش هايي كه انجــام مي دهيم، روز به روز در حال زياد شــدن

 است.
 هدف من اين است مردم هم از اين كار اســتقبال كنند تا اين گياه در كشور 
حفظ شود. از طرفي اين كار از نظر اقتصادي نيز موجب درآمدزايي مي شود. 
مثلا مي توان از طريق نمايشــگاه هايي اين گل ها را به علاقه مندان ارائه داد. 
مثلا در هر نمايشگاه مي توان حداقل 3 ميليون از اين مدل گل فروش داشت، 

چرا كه تقاضا براي آن در كشور وجود دارد. 
نيك پنــدار بــه آموزش هايي كه در ســايت هاي مجــازي به مــردم ارائه 
مي دهد، اشــاره كــرده و مي گويد: اين كارهــا را در مدرســه خيريه پدرم 

نيز آموزش مي دهم.  اكنون هــم به صورت مجازي در تلگــرام اين حرفه را 
تدريس مي كنم و براي آن كانال آموزشــي در ســايت ها و اينستاگرام دارم. 
 در اين كانــال200 نفر به بالا عضو هســتند كه رابطه بســيار صميمانه اي 

با همديگر برقرار كرده ايم. 
در هر برنامه اي كه برگزار مي كنيم، جمعيت زيادي حضور پيدا كرده و از كار 
ما استقبال مي كنند. گرچه بعد اقتصادي هم مهم است اما براي من بيش از 

بعد اقتصادي اين كار، ابعاد ديگري چون خدمت رساني به مردم مهم است.
اين كارآفرين اشــتغالزايي و ايجاد شــغل از طريق اينگونــه فعاليت ها را از 
جمله نتايج بزرگ كارآفرينــي مي داند و مي گويد: در حــال حاضر افرادي 
در اطراف من هســتند كه اكثرا داراي مدرك كارشناســي ارشــد  هستند 
يا بيكار ند. اگر مغازه يا مكاني داشــته باشــم، مي توانم از ايــن طريق آنها را 
مشــغول به كار كنم اما متاســفانه تاكنون زمينه اين كار مهيا نشده است. 
من هيچ وقت منتظر حمايت هــاي دولتي نبودم و روزي هم كه شــروع به 
 اين كار كردم به عنوان يك خير وارد شــدم، نه كســي كــه منتظر حمايت

 باشد. 

زنان در کارآفريني هم توانمند و هم قانون مدار هستند
وي بــه توانمندي هــاي زنان در حــوزه كارآفرينــي هم اشــاره مي كند و 
مي گويد: خانم هــا از توانايي هاي زيادي برخوردار هســتند و به نظر من در 
حوزه كارآفريني مي توانند بســيار موفق باشــند، براي مثــال من با وجود 
خانه داري و بچه داري تحصيل كرده و در رشــته كشــاورزي مدرك كشت 
دريافت كردم. درباره گل و گياه اطلاعات وســيعي دارم. به نظر من خانم ها 
 با وجــود توانمندي هاي بالايــي كه دارنــد، نبايد وقت خــود را به بطالت

 بگذرانند. 
خود من در كارم با كمك خانم ها هرگز احساس شكست يا ناتواني نداشته ام. با 
كمك گروهي از خانم ها اين كار را پيش مي بريم و احساس مي كنيم كه موفق 
هستيم. به همين دليل لازم است زمينه حضور زنان در جامعه فراهم شود، چرا 
كه بسياري از زنان در رعايت قوانين از مردها نيز حساس تر و دقيق تر هستند.

رقابت هاي ناسالم، اسباب شكست کارآفريني ها
نيك پندار تاكيــد مي كند: برخــي از موانع وجود دارد، ماننــد رقابت هاي 

ناســالم. مثلا در كشــور ما و در بين مردم ما بعضي كارها بد جا افتاده، براي 
همين بعضي تلاش مي كنند جلوي پيشــرفت ديگــران را بگيرند. مثلا در 
همين حوزه كاري ما برخي هســتند كه ســد راه ما مي شوند، حتي كساني 
 هم هســتند كه خودشــان در كار گل وگياه فعاليت دارند يا اينكه صاحب 

گلخانه هستند. 
آرزوی من اين است كه مردم كشــورم فكر و روان سالمي داشته باشند و به 
دنبال فعاليت هاي سالم و اثربخش باشند. دلخوري ها و نگراني هاي روحي هم 
مانع كارآفريني است، هم مانع اين اســت كه كار كرده و نيروي كاري خوبي 
باشيم و متاسفانه شهرداري و كساني كه در شهرداري كار مي كنند، يكي از 

اين عوامل داستان ماست.
 

مانع کار کارآفرينان نوپا نشويم
وي در پاسخ به اين ســوال كه با چه مشــكلاتي در اين حوزه مواجه بوده ، 
مي گويد: يكي از مشكلات كاري ما فعاليت هاي شهرداري در اين حوزه است 
كه بازار كار ما را از رونق انداخته اســت و به نوعي مانع فعاليت و استقبال از 
كار ما شده، كاري كه كاملا طبيعي است. كشــت و بافت يك صنعت بزرگ 
در دنياســت كه دامنه وســيعي دارد. با اين حال شــهرداري سعي مي كند 
اين گل ها را به داخل خانه ها ببــرد، در حالي كه اين گل در ســاختمان ها 
پژمرده مي شــود و مردم هم علاقه خود را نســبت به آن از دست مي دهند. 
به نظر من بايد از كســاني كــه در مقاطع دكترا و در اين حوزه كارشــناس 
 هســتند، كمك گرفت يا راه اندازي مزرعه اي از گل و گيــاه اين نوع گياهان 

را افزايش داد. 
نيك پندار در پايان مي گويد: اكثر توليد كننده هاي گل و گياه مشكلاتي از اين 
قبيل دارند، يعني از نيروهاي آموزشي محروم هستند و براي آنها فضاي بيروني 

مستعد نيست كه برخي از آن همانطور كه گفتم به شهرداري مربوط است. 
از طرفي مــردم هم هنوز با گل انــس نگرفته اند و تصــور مي كنند گل تنها 
مخصوص كادو يا بردن آن بــه يك مجلس خاص اســت. در صورتي كه در 
جوامع ديگر اينگونه نيست. از طرفي به نظر من لازم است هر طور شده مانع 
فعاليت كارآفرينان نوپا نشويم. من در نمايشگاه سال جاري به اين دليل كه 

توليدكنندگان داخلي ناديده گرفته مي شوند، شركت نكردم. 
خودم بــه تنهايــي ايــن نمايشــگاه را راه انــدازي و حــدود 2 ميليون و 
نيم براي آن خــرج كردم. جمعيت زيادي در نمايشــگاه شــركت كردند و 
 من به مردم كشــورم كه تا اين انــدازه از اينگونه كارهــا حمايت مي كنند، 

افتخار مي كنم. 

كارآفرینحوزهپرورشگلوگیاهدرگفتگوبا»كسبوكار«ازتوانمنديهايزنانميگوید

كارآفرينيباگلوگياهزينتيخانگي
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کارآفرینی

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حديث آرزومندي در قرعه كشي ها
اين روزها آمــال و آرزوهاي خيلــي از مردم به 
قرعه كشــي هاي متنوع وابسته شــده است؛ از 
تبليغات تا مسابقه ها و برنامه هاي عادي تلويزيون 
و راديويي مشــاركتي كه رپرتاژ آگهي برندها 
شــده اند. براي خيلي از افراد كــه زندگي را با 
هزينه هاي زياد به ســختي مي گذرانند، روياي 
برنده شدن حتي 10 هزار تومان پول هم روياي 
دلچسبي است، چه برســد به رقم هاي ميليوني. تيزرهاي بسياري از برندها هم اين 
روزها بر مبناي قرعه كشي و جايزه هاي وسوسه كننده براي مشتريان ساخته مي شود؛ 
مشترياني كه گاهي حتي نيازي به كالا ندارند اما به جايزه اش سخت دلبسته و محتاج  
هستند. نمونه هاي زيادي را مي شناسم كه هر بار قوطي رب يا جعبه دستمال كاغذي يا 
پيامك ثبت در قرعه كشي را با جان و دل و آرزومندي نگه مي دارند. برنده شدن دلچسب 
است  اما استفاده از روش قرعه كشي نكته ها و نگراني هايي هم دارد؛ اول اينكه قرعه كشي 
بايد بيزينس پلن درستي داشته باشد، يعني تحليل بازار ،  امكان سنجي و شناخت جامعه 
هدف و حتي روش و ميزان جايزه ها و كمپين تبليغاتي قرعه كشي، كاملا سنجيده و 
پويا آغاز شده باشد و با بازخورد گرفتن دائمي از مشتريان و رسانه ها حتي ريسك تغيير 
مسير و شــيوه تبليغات و جايزه دادن را پيش بيني كند. نكته بعدي در اين روش آن 
است كه تعداد انبوه آرزومندان قرعه كشي كه از آن ناكام بيرون مي آيند، ممكن است 
سرخورده شوند و دست به بدگويي از آن و رواج شايعات زيان آور براي برند بزنند. انگاره 
منفي ديگري هم از برندهايي كه قرعه كشي دارند، وجود دارد؛ اينكه لابد كيفيت ندارد 
كه دارد به زور جايزه مشتري جمع مي كند.حقيقتي درباره تبليغات هست كه بهترين 
تبليغ خود كيفيت كالا يا خدمت ارائه شده اســت؛ اگرچه اين گزاره در دنياي جنگ 
رسانه ها قديمي به نظر مي رسد اما هنوز اعتبار دارد. بنابراين لطفا قبل از شروع وعده هاي 

قرعه كشي ببينيد آيا از پس انبوه تقاضاي خريد و البته انبوه آرزوها برمي آييد يا نه.

نکته

پول مثل خورشيد است، يعني بين اين و آن فرق نمي گذارد. خورشيد 
نمي گويد »من به فلان گل، درخت يا آدم نور و گرما نمي دهم چون 
دوســتش ندارم.« پول هم مثل خورشــيد براي همه آنهايي كه به 

وجودش اعتقاد دارند، به  مقدار زيادي وجود دارد. 
در ادامه ۷ توصيه را براي ميلياردر شدن آورده ام: 

۱. طرز تفكرتان را تغيير دهيد
بايد ديدتان را گسترش دهيد. اگر بيشتر آدم ها فقط درخت مي بينند، 
شما بايد تمام جنگل را ببينيد. در اينصورت خواهيد توانست مسير 
حركت تان را مشــخص كنيد و به جايي كه مي خواهيد، برسيد. 
وقتي روياي چيزي را در سر داريد و براي رسيدن به 

آن رويا هدف هايي تعيين كرده ايد، احتمال رسيدن شما به آن تصور 
بسيار بالا مي رود. 

قبل از اينكه براي نخســتين بار ميلياردر شويد، بايد خودكاوي هاي 
بسيار زيادي انجام دهيد. دانستن حقيقت وجودي تان هميشه هم 
كار ساده اي نيســت. بعضي وقت ها مي فهميد بزرگ ترين دوست و 
دشمن تان خودتان هستيد، شايد حتي به طور همزمان. در هر حال 

تغيير طرز تفكر يكي از ملزومات پولدار شدن است. 

۲. تا جايي كه مي توانيد پس انداز كنيد
اين نكتــه كاملا در راســتاي ســوالاتي اســت كه اخيــرا از من 
پرسيده شــده بود اما براي خيلي از افراد پول چنداني از حقوق شان 
باقي نمي ماند كه پس انداز كنند. با اين حال بايد بيشــترين تلاش 

خود را بكنيد تا بتوانيد به بيشــترين ميزان ممكن پس انداز كنيد. 
حتي اگر رقم پس اندازتان مسخره و خنده دار است. فوت و فن هاي 
زيادي براي پس انداز كردن وجود دارد. بايد سيستم خودتان را پيدا 
كنيد و پول درآوردن را شروع كنيد. حتي اگر درآمدتان ثابت است، 
بايد راهي براي پس انداز كردن پيدا كنيد. مهم نيست از ۵0 دلار در 
ماه پس انداز كردن را شروع كنيد يا از ۵00 دلار؛ در هر حال بايد به 
بهترين شكل ممكن اين كار را انجام دهيد و پول تان را سرمايه گذاري 

كنيد. 

۳. از ميلياردرها ياد بگيريد
آدم هاي زيادي دور و بر ما هستند كه من آنها را دوستان پيش فرض 
خطاب مي كنم. ما اين آدم ها را در ســوپر ماركت، باشگاه، مدرسه، 
محل كار و ساير مكان ها مي بينيم. ما به طور طبيعي 
با افزايــش اعتمادمان به ديگران با آنها دوســت 
مي شويم. با اين حال، در بيشتر موارد اين آدم ها 
ميلياردر نيســتند و نمي توانند بــه ما كمكي 
كنند. اگر واقعــا مي خواهيد ميلياردر شــويد، 

شــايد اين آدم ها به شــما بگويند چنين 
كاري غيرممكن اســت. اين آدم ها به شما 

خواهند گفت داريد روياپردازي مي كنيد 
و هيچ وقت نخواهيد توانست به 

هدف تان برسيد. در عوض بهتر 
اســت از ميلياردرها ياد بگيريد. اگر با 

 اين آدم ها رابطه پيدا كنيد، خواهيد توانست 
پيشرفت كنيد. 

۴. ثروتمند بودن را تجربه كنيد
براي ثروتمند شــدن، بايد درباره ثــروت بدانيد. به عبارت 
ديگر، بايد درباره موقعيت هايي كه قبلا در آنها حضور نداشــته ايد، 
اطلاع داشته باشــيد. بــراي نمونه بد نيســت يك ماشــين جديد 
برانيد، از يك مشــاور املاك بخواهيــد خانه اي گــران قيمت به 
شــما نشــان بدهد، يا از بهترين رستوران شــهر يك غذاي خوب 
بخريــد. بيشــتر اين چيزهــا چندان هم براي شــما گــران تمام 
نخواهند شــد. در حقيقت حتي بعضــي از آنها براي تــان رايگان 
تمام مي شــوند. اگر مي خواهيــد روياهاي مالي تــان تحقق پيدا 
 كنند، بايد راهي را برويــد كه ۹۷ درصد ديگــران نرفته اند.منتظر

 چه هستيد؟

۵. به عملي شدن چنين چيزي اعتماد داشته  باشيد
اگر باور داشــته باشــيد كه مي تــوان ميلياردر شــد، مي توانيد به 
مقصودتان دست پيدا كنيد. با اين حال اگر فكر مي كنيد رسيدن به 
چنين نقطه اي غيرممكن است و فقط سايرين مي توانند پولدار شوند، 

هيچ وقت نخواهيد توانست به آن پول برسيد. در عين حال فراموش 
نكنيد بايد آدم هاي پولدار را دوست  داشته  باشيد. آنهايي كه از پول 
متنفر هستند نه پول به دست مي آورند و نه پولدار مي شوند. بهترين 
راه انجام  دادن اين كار، يادگيري پس انداز كردن اســت. مي توانيد 
كتاب هايي را كه خود ميلياردرها نوشــته اند، بخوانيد. اگر اطلاعات 
خوبي كسب كنيد و انگيزه داشته  باشيد، خواهيد توانست ثروتي كه 

به دنبالش هستيد را به دست بياوريد. 

۶. خدمات خود را گسترش دهيد
ثروت مادي شــما، حاصل جمع مشــاركت هاي شــما در جامعه 
اســت. اگر با پرســش هميشــگي من، يعني »چگونه مي توانم در 
زمان كمتر، به آدم هاي بيشــتري خدمات بهتري ارائه دهم؟« آشنا 
باشــيد، در اينصورت خواهيد توانست كيفيت و كميت خدمات تان 
را همزمــان افزايش  دهيد. آدم ها مشــتاق خدمات بهتر هســتند. 
گســترش دادن خدمات به معني انجام دادن كارها فراتر از حد نياز 
است. وقتي بحث كمك كردن به ديگران پيش مي آيد، بايد با دل و 

جان به سراغ آن رفت. اهميتي ندهيد آيا آدم ها براي كارتان 
ارزش قائل مي شوند 

 يا نه. شــما بذر نيكي بكاريد و به بعــد از آن كاري
 نداشته  باشيد. 

۷. از همه موقعيت ها استفاده كنيد
در هر محله اي فرصت هايي براي انجام دادن كارهاي خوب وجود دارند. 
جامعه شما به شدت به كمك شما احتياج دارد. اگر ذهن تان را باز كنيد و 
دل به كار بدهيد، خواهيد ديد همين آدم ها به وقتش قدردان شما خواهند 
بود. به علاوه نمي توانيد به هر موقعيتي نه بگوييد و انتظار داشته  باشيد 
ميلياردر شــويد. بايد از هر فرصتي كه مي توانيد استفاده كنيد. بعضي 
وقت ها پاداش مالي اين كارها سريع به شما نمي رسند اما اگر به كاشتن 
 اين بذرها ادامه دهيد، در نهايت خواهيد توانســت به ثمره دلخواه تان

 برســيد. پول ثمــره عمل شماســت. تمــام چيزهايي كه شــما به 
دســت آورده ايد، نســبت مســتقيمي با كارهاي شــما دارنــد. اگر 
هر كاري كه مي توانســتيد انجام داده ايد و هدفي بــراي زندگي تان 
داريد، مي توانيد انتظار داشــته  باشيد، ثروتمند شــويد. بايد مشتاق 
 رســيدن به ثروت باشــيد تا در نهايت وقتــي آمادگــي آن  را داريد، 
به آن برســيد.  هر چه بيشــتر بــذر بكاريد ) يا خدمات بيشــتري 

انجام دهيد(، در نهايت گياهان )يا پول( بيشتري خواهيد داشت. 
منبع: آنترپرنر
ترجمه: بازده

  توصـــيه هايی  بــراي پــــولدار شـــدن

 رسيدگي به منابع انساني  
تا كي؟

وقتي صحبت از ضــرورت توجه به همكاران 
مي شود، هميشه اين سوال مطرح مي شود كه 
تا چه زماني بايد به همكاران رسيدگي كرد؟ 
مراقب بي انگيزه نشــدن آنها بود و براي شان 
مسير شغلي فكر كرد؟ و... اين خيلي زمان بر 
است. واقعا انتهاي اين كارها تا كجاست؟ آيا 
واقعا تمام ســازمان ها به يك بخش عريض و 

طويل منابع انساني نياز دارند؟
همانطور كه همه مي دانيم، اين داستان انتها 
ندارد تا سازمان زنده )زنده به معني واقعي( و 
استخدام مي كند، ارتقا مي دهد و توسعه پيدا 
مي كند، توجه به سرمايه هاي انساني ضروري 

است. 
اما چطور؟ يعني مدير ارشد بايد دائم به فكر 
تك تك كاركنان باشد؟ مســلما اين شدني 

نيست. 
اگر شــاخصه هاي رفتــاري همكاران تان را 
بشناســيد، مي توانيد در ميــان آنها افرادي 
را بيابيد كه مســتقل از موقعيت شــغلي كه 
دارند، مي توانند نقش مهمــي در اين زمينه 
ايفا كنند. شما كافي است اين گروه و كساني   
كه بيشــترين مقاومت ها را نشان مي دهند را 

شناسايي كنيد. 
درباره بخش منابع انســاني ـ كه البته لزوما 
نبايد بخشــي بزرگ و پر از كاركنان مختلف 
باشد ـ بايد بدانيم كه اين بخش لازم است اما 

مي تواند دائمي نباشد. 
در طراحي ساختار ســازماني نوين، براساس 
نيازهاي شــركت هاي كوچك تر بخش هايي 
در نظــر گرفتــه مي شــوند كــه مي توانند 
ماموريت هايــي را به صــورت مقطعي انجام 
دهند. ما اين كار را دربــاره بخش هاي ديگر 
انجام مي دهيم اما نوبت به بخش منابع انساني 

كه مي رسد، فكر مي كنيم شدني نيست. 
خيلي مواقع پيش مي آيــد كه همكار بخش 
پشتيباني شركت، در برنامه نويسي هم كمك 
مي كند. يا منشي شركت در كارهاي فني هم 
مداخله مي كند و معمولا هــم نتيجه خوب 
است، گاهي نتيجه تعجب همه را برمي انگيزد. 

اورژانس كسب وكار مهارت

صبح از خواب بيدار شده و سريع حاضر مي شويد تا به سر كار برويد. 
صبحانه خورده و نخورده از   منزل بيرون مي زنيد، دردسرهاي 

ترافيك را تحمل مي كنيد و ســرانجام به 
محل كارتان مي رسيد. وقتي رسيديد 
شــروع به كار كردن مي كنيد و در كار 
غرق مي شويد تا عصر از راه برسد و باز 

با تحمل مصائب ترافيك به منزل برسيد. 
فردا صبح روز از نو و روزهاي تان به همين شكل 

پشت سر هم مي گذرند. 
در اينجا براي شما 3 پيشنهاد براي شروع بهتر روز كاري 

داريم: 
۱- براي فردا برنامه بريز: ۵دقيقه مانده به آخر ساعت كار، ديگر هر 

كاري كردي بس است. بررسي كن امروز چه كارهايي انجام دادي و براي فردا چه 

كارهايي باقي مانده اند. فهرست كارهاي فردا را تهيه كن، روي ميزت بگذار و بعد به 
خانه برو. به تدريج كه به اين كار عادت كردي، اثرات شگفت انگيزش را خواهي ديد.

۲- صبحانه بخور: بسياري از افراد به خاطر ترجيح خواب بيشتر يا از روي عادت، تا 
زمان ناهار چيزي نمي خورند و صبحانه را از وعده هاي غذايي شان حذف 
مي كنند. اين كار باعث افت قند خــون و كاهش بهره وري كاري 
شما مي شود. شما براي كار كردن نياز به انرژي داريد  و بدن تان 
خودش انرژي توليد نمي كند. سعي كنيد كمي سحرخيزتر 
باشيد و قبل از رفتن به سر كار حتما كار فيزيكي مثل نرمش 

را انجام دهيد تا گرسنه شويد و صبحانه بخوريد.
۳-  ايميل چك كــردن ممنوع: براي بســياري از 
ما نخســتين كار صبح برداشتن گوشــي هوشمندمان 
و بررســي ايميل هاي جديدمان اســت اما اين كار خيلي 
وقت هــا كل روزمان را خراب مي كند. تصــور كنيد ايميلي 
دريافت كرده ايد كه در آن خبر بدي داده شــده است. گذراندن 
 كل روز بــا ناراحتي ناشــي از اين خبر بــد چه عواقبي براي شــما 

خواهد داشت؟

صبح را اين جوري شروع كن

چرا برند شخصي؟
اهميت برندسازي براي موفقيت كسب وكارها 
در ساليان اخير به خوبي شناخته شده است. هر 
كسب وكار با ايجاد يك برند متمايز مي تواند 
ارزش افزوده بيشتري به مشتريان خود ارائه 
كند و با ايجاد يك حس خــوب با آنها ارتباط 
انساني تر و در نتيجه پايدارتري برقرار كند اما 
برند تنها در دنياي كسب وكار كاربرد ندارد و در 

زندگي شغلي و حتي روزمره هريك از ما نيز كاربرد دارد. 
كمي فكر كنيد. در هر محيط اجتماعي ـ خانواده، محله، شهر و... ـ بسياري از افراد 
با يك »لقب« يا يك »ويژگي« شناخته مي شوند. مثلا حسن آقا نانواي قابلي است، 
فاطمه خانم دســت پخت بي نظيري دارد، حاج احمد در كار خير و راه انداختن 
كار مردم است و... در سازمان ها و اصناف هم همين گونه است: آقاي )الف( همه 
آيين نامه ها و قوانين سازمان را بلد است، خانم )ب( هميشه نظرات كارشناسي خوبي 
درباره اين موضوع دارد، آقاي )پ( مي داند فلان كالا را از كجا برايت تهيه كند و... 
اگر دقت كنيد درباره اين لقب ها يا ويژگي ها چند نكته مشترك و مهم وجود دارد: 

1- معمولا ويژگي ذاتي نيستند و اكتسابي اند.
2- در دوره زماني طولاني پديد مي آيند. 

3- وقتي ايجاد شوند، تغيير دادن شان كار بسيار مشكلي است. 
نكته آخر، درد مشترك بسياري از افراد اســت؛ فرد در سازمان محل كارش، در 
ميان هم صنفانش، در ميان مشتريانش و... به صفتي معروف و شناخته مي شود كه 
شايد خودش آن را دوست نداشته باشد و در مقابل علاقه داشته باشد به صفت يا 
توانمندي ديگري شناخته شود. خبر خوب اين است كه كنترل اين لقب يا ويژگي 
شناخته شده در دستان خود شماست و تكنيك هاي برندسازي شخصي ناميده 

مي شود. 

علمي ترين شيوه »آب كردن شكم«
در جنگ آب كردن چربي هاي اضافه بدن بايد بدانيم كه آب كردن چربي شكم، 
جزو سخت ترين و طاقت فرساترين كارهاست. بنابراين اگر خودتان در حال حاضر 
در حال انجام اين كار هســتيد، اميدوارم موفق باشيد اما شيوه علمي آب كردن 

چربي شكم چيست؟ 
 به گزارش فراديد به نقل از پريونشــن، اين كار اصلا ترس ندارد. نتايج پژوهشي 
كه به تازگي منتشر شــده،  نشــان مي دهد كه يك تمرين خاص با آب كردن 
چربي هاي شكم ارتباط مستقيم دارد.  چربي شكم دو مشكل اساسي دارد: اول 
اينكه از بين بردن آنها كاري دشوار است و دوم اينكه، چربي هاي ناحيه شكم به 
دليل محاصره كردن برخي از اندام هاي مهم مي توانند براي سلامتي مضر باشند. 
از اينرو گروهي از پژوهشگران به اين مساله پرداختند كه چگونه مي توانند با انجام 
 تمرين هاي خاص، از شر چربي هاي شكم خلاص شوند.  در مطالعه اي كه در نشريه 
 Sports Medicine and Physical Fitness بــه چــاپ رســيد، 
شركت كنندگان چهار نوع تمرين متنوع را در طول هفته انجام دادند. گروه اول 
چهار تمرين »قدرتي و هوازي پايدار« را امتحان كردند اما گروه دوم، دو تمرين 

پايدار و دو »تمرين فاصله اي با شدت بالا« )HIIT( را امتحان كردند. 
 در نهايت مشخص شد كه گروه دوم يعني افرادي كه تمرينات فاصله اي با شدت بالا 
را انجام داده بودند، نه تنها موفق شدند بيشتر وزن كم كنند، بلكه ميزان سوزاندن 
چربي هاي دور شكم در اين افراد به شكل معناداري بيشتر از گروه اول بود. در طول 
اين پژوهش، تمركز گروه اول صرفا روي تمرينات قدرتي باشــگاه بود.  »تمرين 
فاصله اي با شدت بالا« در حقيقت نوعي تمرين هوازي است كه در آن، فرد مدت 
كوتاهي را تمرين كرده و سپس استراحت مي كند و دوباره تمرين خود را شروع 
مي كند. اين تمرين ها از 4 تا 30 دقيقه طول مي كشند. پژوهشگران معتقدند كه به 
دليل كوتاه بودن زمان اين تمرين، بدن به چالش كشيده شده و چربي ها سريع تر 
سوزانده مي شوند. شــنا رفتن، پرش، تمرين با توپ و دويدن از جمله تمرينات 

زيرمجموعه تمرين فاصله اي با شدت بالاست. 
 Prevention :منبع 
ترجمه: فراديد

برند شخصي

سلامت
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ماليــات بــر ارزش افــزوده 
طلافروشان كمتر از ۳۵۰ ميليون 

تومان نيست
رئيس اتاق اصناف مباركــه از اعتراض صنف 
طلافروشان به روند اخذ ماليات بر ارزش افزوده 
خبر داد و گفت: چهار نفر از طلافروشان بزرگ 
شهرستان مباركه )اســتان اصفهان( به علت 
ماليات هاي سنگين ارزش افزوده ورشكست 

شدند. 
ســيد مصطفي هاشــمي در گفتگو با پايگاه 
اطلاع رساني اتاق اصناف ايران درباره افزايش 
نيافتن ماليات امسال صنوف براساس توافقنامه 
اتاق اصناف ايران با سازمان امور مالياتي اظهار 
داشت: صنوف از بابت اينكه ماليات امسال ۸ 
تا ۱۰ درصد افزايش پيدا نكرد، بسيار خشنود 
شدند اما كماكان بر اين اعتقاد هستند كه با 
توجه به ركود حاكم بر اقتصاد كشور ماليات 
اصلي و پايــه همچنان بالاســت. وي افزود: 
درست است كه شهرستان مباركه، يك منطقه 
صنعتي محسوب مي شود اما اكثر شهرك هاي 
صنعتي در شــرايط ركودي وضعيت خوبي 

ندارند و درآمد بالايي هم كسب نمي كنند. 
رئيس اتاق اصناف مباركــه اصفهان تصريح 
كرد: ركود بازار سراســري است و اصل بر اين 
است كه دولت برحسب ركود اقتصادي موجود 

ماليات خود را دريافت كند. 
وي همچنين با انتقاد از اخذ ماليات سنگينِ 
ارزش افزوده گفت: اكثر صنوف به علت ماليات 
ســنگين ارزش افزوده تعطيل كردند؛ صنف 
طلافروشان هم نســبت به روند اخذ ماليات 

ارزش افزوده معترض است. 
به گفته مصطفي هاشــمي، ماليات بر ارزش 
افزوده طلافروشان ۳۵۰ ميليون تومان است و 
همين ماليات سنگين موجب شده تا بسياري 
از طلافروشان به ابطال پروانه هاي كسب خود 

و تعطيلي واحدهاي صنفي خود اقدام كنند. 
وي در ادامه از چندين برابر شدن ماليات صنف 
رايانه فروشان خبر داد و افزود: رايانه فروشان 
در ســال ۸۳ حدود ۳۵۰ هزار تومان ماليات 
پرداخت مي كردند اما اكنــون ماليات رايانه 
فروشــان كمتر از ۱۲ ميليون تومان نيست و 
ماليات هاي سنگين موجب تشــنج در بازار 

شده است. 

اصلاح قانون نظــام صنفي در 
مجلس جديد شوراي اسلامي

رئيس اتاق اصنــاف خور و بيابانك )اســتان 
اصفهان( خواســتار اصلاح بندهايي از قانون 

نظام صنفي در مجلس شوراي اسلامي شد. 
مرتضــي شــيباني در گفتگــو بــا پايــگاه 
اطلاع رســاني اتاق اصناف ايران به استقبال 
روساي اتحاديه ها از توافقنامه مالياتي امسال 
اشــاره كرد و گفت: اگرچه با توجه به تشديد 
ركود اقتصادي و كاهش درآمد صنوف، انتظار 
كاهش ماليات مي رفت اما با تمام اين اوصاف 
اتحاديه ها از افزايش نيافتن ماليات استقبال 

كردند. 
وي با اشــاره بــه اينكه ۸۰ درصــد صنوف 
شهرستان خور و بيابانك به دليل درآمد بسيار 
پايين از پرداخت ماليات معاف هستند، افزود: 
به دليل آنكه درصد بالايــي از صنوف در اين 
شهرستان از پرداخت ماليات معاف هستند، 
تغييرات حاصله از توافقنامه اخير اتاق اصناف 
ايران با سازمان امور مالياتي قابل درك نيست. 
رئيس اتاق اصناف شهرستان خور و بيابانك 
گفت: يك هزار و ۲۰۰ واحد صنفي پروانه دار 
در اين شهرستان فعاليت دارند كه به بيش از 
۷۰۰ واحد صنفي ماليات تعلق نخواهد گرفت. 
وي همچنين ضمن اشــاره به شــروع به كار 
مجلس جديد شــوراي اســلامي، پيشنهاد 
اصلاح بندهايي از قانون نظام صنفي را توسط 

نمايندگان جديد مجلس مطرح كرد. 
به گفته وي، در قانون نظام صنفي آمده است   
اعضاي هيات مديره تنها مي توانند براي دوسال 
متوالي انتخاب شوند كه با توجه به كمبود افراد 
متخصص و واجد صلاحيت هاي حرفه اي، اين 
موضوع مي تواند براي شهرستان هاي كوچك 

در آينده مشكل ساز شود. 

مسئولان حوزه گل و گياه، وضعيت اين 
صنعت را نامناســب ارزيابي مي كنند و 
بزرگ ترين چالش را كاهش ۳۰ درصدي 
تقاضاي گل و گياه در سال جاري نسبت 

به سال قبل عنوان كرده اند. 
در عين حال، يكي از فرصت هاي خوب اين روزهاي صنعت گل 
و گياه ايران، در اختيار گرفتن بازار روسيه است؛ اما به دليل نبود 
ساختار زير بنايي لازم، صادر كننده اي نداريم تا بتوانيم بازار روسيه 

را در دست بگيريم. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و توليدكنندگان گل و گياه ايران در 
گفتگو با »كسب وكار« گفت: رشد ۳۰ درصدي توليد گل و گياه 
ايران در سال جاري نسبت به سال گذشته خبر نسبتا خوبي براي 
ماست. اين در حالي است كه گل و گياه ايران بازار مناسبي ندارد 

و صادرات به طور كلي متوقف شده است. 

كاهش 30 درصدي تقاضاي گل و گياه در سال جاري 
جلال عجايبــي در ادامه به كاهش ۳۰ درصــدي تقاضاي گل و 
گياه در سال جاري نسبت به سال گذشــته اشاره و دلايل توقف 
صادرات گل و گياه را »نبود پايانه صادراتي مجهز، حضور دلالان 
و واسطه گران و كاهش تقاضا« بيان كرد. وي افزود: به دليل نبود 
پايانه صادراتي، صادر كننده اي وجود نــدارد تا اجناس با قيمت 
 مناســب را از توليدكنندگان خريداري و با قيمت هاي مناسب

 صادر كند. 
عجايبي گفت: بنابرايــن گل و گياه به 
دست دلالان و واسطه گران مي افتد 
كــه همين امــر موجــب افزايش 
قيمت هــا و در نهايت كاهش تقاضا 
در داخل و خارج مي شــود. رئيس 
اتحاديــه فروشــندگان و 
توليدكننــدگان گل 
و گيــاه ايــران با 
بيــان اينكه رقم 
و  گل  توليــد 
گياه نامشخص 
اســت، تصريح 
كرد: هم اكنون 
روزانــه به طور 

ميانگين ۳ ميليون گل شاخه بريده و بيش از ۳۰۰ هزارتن گياهان 
فضاي سبز و ريشه اي توليد مي شود. به گفته وي، سالانه بخش 
اندكي از گياهان فضاي باز و ريشــه اي صادر مي شود كه به دليل 
متغير بودن قيمت ها ارزشي صادراتي آن نيز رقم قابل ملاحظه اي 

نيست. 

اعتبار پايانه صادراتي گل و گياه جاي ديگري هزينه 
شد

كارشناسان اهل فن دليل بروز اين چالش را نبود پايانه صادراتي 
مجهز و حضور دلالان و واسطه گران مي دانند. در حالي كه صنعت 
گل و گياه كشور بيش از هر چيز از نبود پايانه صادراتي تخصصي 

رنج مي برد.
 عجايبي درباره سرنوشت پايانه صادراتي گل و گياه امام خميني 
)ره( پس از گذشت سال ها گفت: براي ساخت پايانه نيمه تمام گل 
و گياه امام خميني )ره( حدود 6۰ ميليارد ريال )6 ميليارد تومان( 
اختصاص يافت كه اين پول براي احداث پايانه گل و گياه مازندران 

هزينه شد كه بيشتر شبيه هتل است تا يك پايانه صادراتي. 

رئيس اتحاديه فروشــندگان و توليدكننــدگان گل و گياه ايران 
درباره پس از برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( و امكان ايجاد 
فرصت هاي خوب صادراتي براي اين صنعت گفت: در پسابرجام 
فرصت صادراتي براي كشور مهيا شده است اما متاسفانه زمينه و 
زيرساخت لازم را براي صادرات نداريم، بنابراين نمي توانيم گل و 

گياه صادر كنيم. 
عجايبي افزود: هم اكنون فرصت خوبي براي توليدكنندگان گل و 
گياه در ايران است كه بازار روسيه را در اختيار بگيرند، اما به دليل 
نبود ساختار زيربنايي لازم، صادركننده اي نداريم تا بتوانيم بازار 
روسيه را در دست بگيريم. متاسفانه مسئولان به فكر صنعت گل 
و گياه و بازار صادراتي آنكه مي تواند براي كشــور ارزآوري خوبي 

داشته باشد، نيستند. 
براساس آمار سال هاي گذشته، ضايعات گل و گياه ايران به دليل 
نبود پايانه صادراتي مناســب به بيش از 6۰ درصد افزايش پيدا 

كرده است. 
براساس اعلام اتحاديه فروشندگان و توليدكنندگان گل و گياه، 
روزانه حدود ٤ ميليون شاخه گل در كشور توليد مي شود كه از اين 

ميان حدود ۵۰  درصد آن به دليل نبود بازار صادراتي مناســب و 
قيمت بالاي توليد تبديل به ضايعات مي شود. 

بر همين اساس ميزان صادرات گل هاي زينتي ايران تنها حدود 
۵۰  ميليون دلار اســت كه بيشتر به كشــورهاي عراق و آسياي 
ميانه صادر مي شــود. اين موضوع در شــرايطي رخ مي دهد كه 
علاوه بر قيمت بالاي توليد، گل هاي زينتي ايران حتي از امكانات 
سردخانه، بسته بندي و حمل ونقل مناسب نيز برخوردار نيستند 
و همين مســاله به ضايعات بالاي گل و غياب آن در بازار رقابتي 
 جهان دامن زده اســت. در بــازار داخلي نيز ســرانه مصرف گل

 بسيار كم است. از سوي ديگر، متاســفانه مردم به لحاظ شرايط 
فعلي كاري و زندگي آپارتمان نشــيني ارتبــاط آنچناني با گل 
ندارند، چرا كه استفاده از گل در سبد خانوار جايگاه اصلي خود را 
پيدا نكرده است. در اصل فرهنگ گل پروري و استفاده از گل در 
 بين عموم خانواده ها بهينه نشده است. مسئولان محترم به ويژه 
دســت اندر كاران اين صنعت مثــل وزارت جهاد كشــاورزي و 
زيرمجموعه ها، وزارت صنعــت، معدن و تجارت، اســتانداران، 
نماينــدگان محترم مجلــس بايد توجــه ويژه بــه اين صنعت 
داشــته باشــند، چرا كه در اين صنعت امري اتفاق مي افتد كه 
توليد كنندگان انواع توليداتشان از بالقوه به بالفعل تبديل مي شود. 
آنچه كه وجود ندارد را با ياري خداوند حيات مي بخشند، طبيعت 
را زيبا كرده و محيط زيســت را حفظ مي كنند. اين صنعت مثل 
ساير صنايع نيست كه محيط زيست را تخريب كند. صنعتي كه 
با كمترين توجه، بيشترين و بهترين استفاده براي اشتغالزايي را 
دارد و توليداتش هميشــه پيوند دهنده و ايجاد كننده آرامش در 
بين افراد است. اين صنعت مستحق توجه بيشتر و حمايت بيشتر 

مسئولان است. 
در شرايط فعلي اتحاديه صنفي گل فروشان روزانه درخواست هاي 
زيادي براي تغيير كاربري گلفروشي ها دريافت مي كند. حقيقت 
تلخ اين اســت كه ما براي مرده هايمان بيشتر از زنده هايمان گل 

مي خريم!
 در اروپا سرانه مصرف هر فرد ۱۰۰ تا ۱۵۰ شاخه گل است كه اين 
رقم در ايران حداكثر به شمارگان انگشت دست مي رسد. بيشتر 
سود اين روزهاي گلفروشي ها از محل فروش تاج گل هايي است 
كه حدودا از ۱۰۰ شاخه گل تشكيل مي شوند. قبلا گل زدن ماشين 
عروس دربورس بود كه اين روزها بــا زدن يك پاپيون پارچه اي 
بزرگ مساله تزيين ماشين عروس را يك جورايي سرهم كرده و 

جمعش مي كنند. 

رئيس سابق اتحاديه فروشندگان گل و گياه ايران در گفتگو با »كسب وكار«:

زيرساخت صادرات گل و گياه نداريم
اخبار

روزي نيست كه از طريق رســانه ها يا در 
محافل عمومــي درباره فســت فودها و 
غذاهاي آماده مطلبي نوشــته يا كلامي 

 گفته نشود. 
فست فودها، چه خوب چه بد، چه خوشمان 
بيايد چه خوشمان نيايد، واقعيت دنياي امروز هستند و رژيم غذايي 
ما را تغيير داده اند. در بسياري مواقع حتي برخلاف ميل باطني خود 
باز هم مجبور به استفاده از اين غذاها هستيم، در عين حال بايد تلاش 

كنيم فست فود كم خطرتر و سالم تر را انتخاب كنيم. 
در هميــن رابطه رئيــس اتحاديه اغذيــه فروشــان در گفتگو با 
»كسب وكار«، درباره وفور فروش پيتزاهاي ارزان ولي غيراستاندارد و 

غيربهداشتي در واحدهاي بدون مجوز هشدار داد. 
اسدا... احمدي شهريور با اشــاره به صدور دستور پلمب ۱6۰ واحد 
غيرمجاز در تهران افزود: اشباع بازار تهران از واحدهاي اغذيه فروشي 
و ضرورت تامين هزينه ها براي اين صنف، سبب كاهش كيفيت و 

فروش پيتزاهاي غيراستاندارد ارزان قيمت شده است. 
وي زمان بر بودن رسيدگي به واحدهاي غيرمجاز و پلمب آنها را از 
مشكلات اين صنف دانست و تصريح كرد: اين واحدها تا زمان پلمب 
به فعاليت خود ادامه مي دهند كه اين روند سلامت تغذيه اي جامعه 

را تهديد مي كند. 
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان با اشاره به اينكه در گذشته حريم ٤۰۰ 
متري براي اين صنف وجود داشــت، گفت: لغو اين قانون از سوي 
مسئولان به علت نامعلوم سبب رشد قارچ گونه پيتزا فروشي های 

غيراستاندارد شده است. 
احمدي شهريور، رقابت كارخانه هاي توليد كننده سوسيس و كالباس 
را براي فروش بيشتر هم سبب كاهش كيفيت و قيمت دانست و افزود: 
كارخانه هايی كه  بدون نظارت فعاليت مي كنند كالاي توليدي آنها 

نيز غيراستاندارد است. 
وي واحدهاي مجاز در صنف اغذيه فروشي را ۲۵۰۰ واحد اعلام كرد 
و ادامه داد: بيش از 6۰۰ واحد غيرمجاز در اين صنف فعاليت مي كنند 

كه پيتزای طبخ شده در آنها مورد تاييد نيست. 

اغذيه فروشان حداقل 100 متر با چهارراه ها و ميادين 
فاصله داشته باشند

از سوي ديگر، با وجود اينكه اغذيه فروشــان بايد حداقل ۱۰۰ متر 

با چهارراه ها و ميادين فاصله داشته باشند و نبايد نزديك مدارس 
دخترانه باشند، ولي شاهد فعاليت بسياري از اغذيه فروشان در اين 
مكان ها هستيم كه به گفته رئيس اتحاديه اغذيه فروشان، اين واحدها 

از سال هاي قبل مجوز داشتند و قانون عطف به ماسبق نمي شود. 
اسدا... احمدي شــهريور با بيان اينكه اغذيه فروشان شامل سه 

رسته اغذيه سرد، گرم و پيتزا هســتند، گفت: براي ايجاد 
اغذيه فروشي سرد و گرم متراژ حداقل ۱۸ متر و براي پيتزا 
حداقل ۲٤ متر اجباري است و اين واحد ها حداقل بايد از 

پل ها و زيرگذرها حدود ۷۰ متر فاصله داشته باشند. 
وي افزود: براي ايجاد واحد هاي اغذيه فروشــي تاييديه 
وزارت بهداشت گرفته مي شــود. همچنين از پليس+۱۰ 

اســتعلام اخذ و پس از آن مــدارك مربوطه به 
اماكن ارسال خواهد شد و صلاحيت فرد 

صاحب واحد صنفي و مكان مورد نظر 
تاييد مي شود. 

رئيس اتحاديــه اغذيه فروشــان 

موادغذايي همچنين تاكيد كرد: براساس نظر اماكن، واحد هاي اغذيه 
فروشي نبايد در نزديكي مدارس راهنمايي و دبيرستان دخترانه و 
آرايشگاه هاي زنانه باشند و اماكن بررسي هاي لازم را در اين زمينه 

انجام مي دهد و پس از آن نيز مجوز مربوطه را تاييد مي كند. 
وي در بخشي از سخنان خود اظهار كرد: از اوايل اسفند  پارسال 
تا ۱۵ فروردين  امسال به دليل ايام نوروزي، واحد هاي 
غيرقانوني پلمب نشدند و در واقع روند پلمب واحدهاي 
غيرقانوني حدود دو ماه متوقف شد اما چند روزي است 
كه برخورد با واحد هاي غيرمجاز دوباره آغاز شــده و 
آنهايي كه بدون پروانه هستند مورد پيگرد قانوني قرار 

مي گيرند. 

شايعات استفاده از مواد غيرمجاز در 
توليد سوسيس و كالباس

رئيس اتحاديه اغذيه فروشان همچنين گفت: 
مردم بايد در انتخاب فرآورده هاي گوشتي 

دقت لازم را به خرج دهند ونشان استاندارد، تاريخ مصرف و اطلاعات 
شركت توليد كننده را در زمان خريد مورد توجه قرار دهند. 

اسدا... شهريور درباره شايعات مطرح شــده درباره استفاده از مواد 
غيرمجاز مانند تاج خروس در توليد سوسيس و كالباس بيان داشت: 
برخي كارخانه ها هستند كه توليداتي خلاف موازين بهداشتي دارند 
و مسئوليت رسيدگي به اين مساله بهداشت ، سازماني ديگر است؛ 
اما اين مســاله را فراموش نكنيد كه هيچ ارزاني بي علت نيســت، 
كارگاه هايي هســتند كه فرمول خاص توليد را رعايت نمي كنند و 

محصولاتي را عرضه مي كنند كه هيچگونه تاييد بهداشتي ندارد. 
وي افــزود: كارخانه  های معتبــر برند خود را خــراب نمي كنند و 
محصولاتي كه آناليز توليد شده است را عرضه مي كنند؛ در عوض 
كارگاه هاي زيرزميني بــدون مجوز محصولاتي توليد مي كنند كه 
براي سلامت انسان مضر است و محصولات كارخانه  های معتبر را 

زير سوال مي برند. 
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان با اشاره به هشدار مديركل نظارت و 
ارزيابي فرآورده هاي غذايي ســازمان غذا و دارو مبني بر استفاده از 
بافت هاي غيرمجاز مانند تاج خروس و پوست مرغ در سوسيس و 
كالباس بيان داشت: ژامبون بيست هزار توماني را چگونه به قيمت 6 تا 
۱۰ هزار تومان عرضه مي كنند؟ بايد اين مساله بررسي شود، به اغذيه 
فروشي ها تاكيد كرده ايم كه از كارخانه های معتبر خريداري كنند تا 
مشكلي به وجود نيايد، اما تعداد زيادي اغذيه فروشي وجود دارد كه 
در سطح شهر بدون پروانه فعاليت مي كنند كه مشخص نيست چه 
محصولي را به مردم عرضه مي كنند، حدود ۱۷۰ واحد به زودي پلمب 
خواهند شد؛ اما مكان هاي كوچك و زير پله اي هستند كه غيرقانوني 
و فارغ از مسائل بهداشتي فعاليت مي كنند كه ماموران بهداشت بايد 

بيشتر از گذشته به اين مساله رسيدگي كنند. 
وي افزود: تهران يك كلانشهر است و نظارت بر سلامت مواد غذايي 
در آن كار سختي است، اتحاديه به صورت مستمر مساله رسيدگي 
به وضعيت اغذيه فروشي ها را بررسي كرده و در صورت نياز به پلمب 
اقدام كرده اســت؛ اما  دست بهداشــت در اين امر بازتر است و آنها 

سريع تر از اتحاديه توان پلمب دارند. 
رئيس اتحاديه اغذيه فروشان در پايان تاكيد كرد كه مردم بايد در 
انتخاب فرآورده هاي گوشــتي دقت لازم را به خرج دهند و نشان 
استاندارد، تاريخ مصرف و اطلاعات شركت توليد كننده را در زمان 

خريد مورد توجه قرار دهند. 

رئيس سابق اتحاديه اغذيه فروشان در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

افزايش واحدهای غير مجاز فروش فست فود
نظارت بر سلامت مواد غذايي در كلانشهر تهران كار سختي است

مشاور مالياتي اصناف و بازار با بيان اينك مودي مقصر اجراي شيوه 
علي الراس اســت، گفت: بعيد مي دانم طرح جامع مالياتي امسال 

محقق شود. 
به گزارش فارس، محمدرضا جعفريان درباره اينكه گفته مي شــود 
مميزان مالياتي همچنان براساس ظواهر كسب و كار و مغازه صاحبان 
مشاغل ماليات در نظر مي گيرند، اظهار داشت: يكي از معيارهاي تعيين 
ماليات، اسناد و مدارك است. مودي موظف است اطلاعات و مدارك 

لازم براي ماليات را به سازمان ارائه كند اما چون مودي پاسخ نمي دهد، 
مميز براساس شواهد و قرائن مثل مكان، ظاهر مغازه و تعداد كارگران و 

ديگر موارد ماليات علي الراس تعيين خواهد كرد. 
مشاور مالياتي اصناف با تاكيد بر اينكه ماليات علي الراس بدترين نوع 
ماليات ستاني است، تصريح كرد: متاسفانه مميزان نيز سليقه هاي 
شخصي را به شــواهد و قرائن اضافه كرده و با توجه به ركود بازار و 
از طرفي عدم رعايت ماده ۲۳۷ قانون تشخيص ماليات را چند برابر 

اعلام مي كنند، بــه همين علت صداي موديان بلند مي شــود. اين 
فعال بخش خصوصي با بيان اينكه مودي موظف است اسناد خريد 
و فروش و درآمد را به ســازمان ارائه كند تا مميز مالياتي از شــيوه 
علي الراس استفاده نكند، بيان داشت: مودي مقصر است كه مدارك 

ارائه نمي كند. 
وي درباره اينكه بايد طبق قانون اخذ ماليات در طرح جامع مالياتي 
براساس پايگاه اطلاعات و داده ها باشد كه نيازي به شيوه علي الراس 

نباشــد، گفت: متاسفانه ســازمان مالياتي سال هاست طرح جامع 
مالياتي را مطرح مي كند و فكر مي كنم امســال نيز محقق نخواهد 
شــد. جعفريان با بيان اينكه وزير اقتصاد وعــده داده كه بهمن ماه 
طرح جامع مالياتي تكميل مي شود، عنوان كرد: اميدواريم كه شاهد 
اجراي كامل طرح باشــيم و از اين موضوع اســتقبال مي كنيم، اما 
 هشت سال است هزينه هاي مختلفي براي آن مي شود، اما به نتيجه 

نرسيده است. 

50درصدموديانمالياتمشاغل،عليالراسميشوند

اصناف
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اگر شرایط امنیتی آرام شود می توان محدودیت پلتفرم ها را برداشت
بايد پلتفرم های داخلی تقويت شوند

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: اگر شــرایط امنیتی آرام شود می 
توان پلتفرم های دارای محدودیت را باز کرد، اما همزمان باید پلتفرم های داخلی 
تقویت شوند تا به مرور کسب و کارها به ســمت آنها سوق پیدا کنند. علی اصغر 
عنابستانی گفت: امنیت و آرامش مساله بسیار مهمی است و مادر تمام توسعه و 
پیشرفت هاست، بنابراین امیدوارم شرایط امنیتی کشور شرایط مناسبی باشد تا 
متولیان امر و شورای عالی امنیت ملی که به صورت مشخص این دستور محدودیت 
موقت را برای مردم صادر کرده، این محدودیت را بردارند و اوضاع به روال عادی 
برگردد. این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه معتقدم 
که پلتفرم ها باید بتوانند در روال عادی کار کنند، تصریح کرد: اما آن طرف هم باید 
تلاش بسیار زیادی شود که پلتفرم های داخلی که می توانند بستر مناسبی برای 
کسب و کار و رفاه اجتماعی باشند تقویت شده و زیرساخت هایشان تقویت شود. 
همچنین پهنای باند بیشتری به آنها اختصاص داده شود تا پلتفرم های خارجی 

بستر آسیب و نا امنی در کشور ایجاد نکنند.
نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اینگونه نمی شود که ما 
بگوییم چون پلتفرم های خارجی بستر ایجاد شغل در کشور شدند، پس هر آسیبی 
به کشور بزنند و جرات نداشته باشــیم با آنها برخورد کنیم و کاری انجام دهیم.  
عنابستانی گفت: اگر الان شرایط امنیتی آرام شود و شورای عالی امنیت تصمیم 
بگیرد که این پلتفرم ها را باز کند تا بتوانند روال عادیشان را سیر کنند، همزمان با 
این موضوع باید پلتفرم های داخلی تقویت شوند به شکلی که به مرور کسب و کارها 

به سمت آنها سوق پیدا کرده و در پلتفرم های داخلی حضور پیدا کنند.

گوگل در هند 113 ميليون دلار جريمه شد
گوگل برای شیوه های ضدانحصارطلبی در هند، ۱۱۳ میلیون دلار جریمه شد 
و دستور یافت طراحان اپلیکیشن را از استفاده از سیستم پرداخت غیرگوگل در 
این کشور منع نکند. کمیسیون رقابت هند اعلام کرد گوگل از موقعیت برتر خود 
استفاده کرده تا طراحان اپلیکیشن را مجبور کند از سیستم پرداخت درون برنامه ای 
این شرکت استفاده کنند؛ در حالی که فروش کالاهای دیجیتالی درون برنامه ای، 

راه اصلی درآمدزایی طراحان اپلیکیشن از کارشان است.
این اقدام کمیسیون رقابت هند، جدیدترین ضربه به گوگل در یکی از بازارهای 
اولویت دار این شرکت است. گوگل پنج شنبه گذشته از سوی این دیده بان برای 
استفاده از شیوه های ضد رقابتی مربوط به سیستم عامل اندروید، ۱۶۲ میلیون دلار 

جریمه شده و دستور یافته بود رویکردش را در پلتفرم اندروید تغییر دهد.
سخنگوی گوگل گفت: مدل این شرکت با پایین نگه داشتن هزینه ها، به تغییر و 
تحول دیجیتالی هند و گسترش دسترسی به صدها میلیون هندی، کمک کرده 
است. ما نسبت به کاربران و طراحان متعهد مانده ایم و این تصمیم را برای ارزیابی 
اقدامات بعدی خود، مرور می کنیم. این غول فناوری آمریکایی می تواند برای احکام 

اخیر در دادگاه هندی، درخواست تجدیدنظر کند.
در حکم ۱۹۹ صفحه ای کمیسیون رقابت هند آمده است از گوگل خواسته شده 
است هشت راه حل اتخاذ کند یا در مدت سه ماه، اصلاحاتی در فعالیت های خود 
صورت دهد که شامل عدم محدود کردن استفاده طراحان اپلیکیشین از سیستم 
پرداخت غیرگوگلی برای خرید اپلیکیشن یا خرید درون برنامه ای است. این حکم 
مایه خوشحالی بزرگ استارتاپ ها و شرکت های کوچک تر هندی است که مدتها 
نسبت به سیاست گوگل در تحمیل استفاده از سیستم پرداخت این شرکت به 

طراحان اپلیکیشن، معترض بودند.
تحقیقات درباره اکوسیستم پرداخت گوگل در سال ۲۰۲۰ پس از ثبت یک شکایت 
ضد انحصارطلبی علیه گوگل، آغاز شد. این دیده بان هویت شاکی را به درخواست 
او، محرمانه نگه داشته است. گوگل با تحقیقات جداگانه دیگری در خصوص شیوه 

کسب و کارش در بازار تلویزیون هوشمند هند روبروست.
گوگل برای اجبار کردن طراحان نرم افزاری که از فروشــگاه برنامه این شرکت 
استفاده می کنند، برای استفاده از سیســتم پرداخت گوگل که برای هر خرید 
انجام شده، ۳۰ درصد کمیسیون دریافت می کند، با انتقاد جهانی روبروست. به 
تازگی، گوگل در کشورهای بیشتری با اســتفاده از سیستم های پرداخت دیگر 
موافقت کرده است. آمار شرکت تحقیقاتی کانتر ریسرچ نشان می دهد که سیستم 
عامل اندروید گوگل در ۹۷ درصد از ۶۰۰ میلیون دستگاه گوشی هوشمند در هند 

استفاده می شود.

با ملموس شدن کندی اقتصادی؛
گوگل و مايكروسافت كم آوردند

فروش آلفابت و مایکروسافت، کاهش چشمگیری پیدا کرد و به نگرانی ها نسبت به 
کندی شدید اقتصاد، افزود. آلفابت که مالک گوگل و یوتیوب است، اعلام کرد فروش 
این شرکت تحت تاثیر کاهش بودجه تبلیغاتی شرکت ها، تنها شش درصد در مدت 
سه ماه تا سپتامبر رشد کرده و به ۶۹ میلیارد دلار رسیده است که ضعیف ترین رشد 
سه ماهه این غول فناوری آمریکایی در حدود یک دهه گذشته را منعکس می کند. 
مایکروسافت هم اعلام کرد تقاضا برای رایانه ها و فناوری دیگر این شرکت، ضعیف 
شده است. فروش مایکروسافت به میزان ۱۱ درصد رشد کرد و به ۵۰.۱ میلیارد دلار 
رسید که ضعیف ترین رشد درآمد در پنج سال گذشته بود. با افزایش هزینه و افزایش 
نرخهای بهره که نگرانیها نسبت به وقوع رکود جهانی را برانگیخته است، مصرف 
کنندگان و شرکتهای سراسر جهان، هزینه هایشان را کاهش داده اند. دلار قوی تر 
هم به شرکتهای آمریکایی چند ملیتی آسیب زده و فروش محصولات آنها در خارج 
را گران تر کرده است. سود آلفابت در سه ماهه سوم، حدود ۳۰ درصد کاهش یافت 
و به ۱۳.۹ میلیارد دلار رسید. درآمد یوتیوب برای نخستین بار از زمان آغاز انتشار 
عمومی عملکرد مالی این شرکت، کاهش پیدا کرد. رشد فروش در این شرکت به 
مدت پنج سه ماهه متوالی، آهسته شده است. سوندار پیچای، مدیرعامل آلفابت 
اظهار کرد: آلفابت تمرکز و واکنش پذیری به فضای اقتصادی را دقیق تر کرده است.
اوِلین میچل، تحلیلگر ارشد شرکت اینسایدر اینتلیجنس گفت:  وقتی کسب و 
کار گوگل تلو تلو می خورد، نشانه بدی برای تبلیغات دیجیتالی در سطح گسترده 
است. وب سایت اصلی گوگل در گذشته نسبت به رکود هزینه تبلیغات، در مقایسه 
با پلتفرم های شبکه اجتماعی مانند فیس بوک و اسنپ، انعطاف پذیری بیشتری 
داشت. این سه ماهه مایوس کننده برای گوگل، نشان دهنده شرایط دشواری پیش 

روی تبلیغات دیجیتالی در صورت ادامه وخامت شرایط بازار است.
ساتیا نادلا، مدیرعامل مایکروسافت در ماه های گذشته به تعدیل موقعیت های 
شغلی مبادرت کرده است. مایکروســافت اعلام کرده که انتظار دارد تقاضا برای 
رایانه شخصی و فناوری رایانش ابری امسال که شرکت ها، هزینه هایشان را کاهش 
می دهند، همچنان افول کند. فروش کسب و کار بازی ویدئویی ایکس باکس هم 
کساد شده است. شرکتهای بزرگ فناوری در دوران پاندمی که مصرف کنندگان در 
قرنطینه بودند و کارمندان به فناوری آنها اتکای بیشتری پیدا کردند، شاهد جهش 
فروش و درآمد بودند اما اقبال این حوزه در فضای اقتصادی اخیر، تیره گشته است. 
آلفابت در ماه های اخیر اعلام کرده است روند استخدام را آهسته می کند در حالی 

که مایکروسافت، شماری از کارمندانش را اخراج کرده است.
بسیاری از شرکتهای فناوری از جمله نتفلیکس و توییتر تصمیم گرفته اند روند 
استخدام را آهسته کرده یا کارمندانشان را اخراج کنند. بر اساس گزارش شبکه 
خبری بی بی سی، ارزش سهام آلفابت و مایکروسافت پس از اعلام عملکرد مالی 

ضعیف آنها به میزان چشمگیری کاهش پیدا کرد.

اخبار

تلاش برای ایجاد ۶ هزار شرکت دانش بنیان جدید
سرپرست معاونت علمی و فناوری گفت: امسال بذر حداقل ۵ تا ۶هزار شرکت دانش بنیان جدید را بنا می گذاریم و امیدوار هستیم که طی ۳-۴سال آینده نتایج این بذر را برداشت کنیم. روح اله دهقانی 

فیروزآبادی گفت: مهمترین برنامه معاونت علمی و فناوری پیگیری جدی برای اجرای قانون جهش تولید است. سرپرست معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ادامه داد: قانون جهش تولید دانش بنیان، یک 
قانون نخبگانی است که در سطح بالا، تنظیم شده است؛ امیدواریم بتوانیم ظرفیت های این قانون را اجرا کنیم تا آن اتفاق بزرگ در عرصه دانش بنیان ها رخ دهد. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا تا پایان 

سال تعداد شرکتهای دانش بنیان دوبرابر می شود، پاسخ داد: خیلی باید تلاش کنیم که این اتفاق رخ بدهد اما مسئله اینجاست که ایجاد یک شرکت دانش بنیان طی یک سال امکان پذیر نیست. 

با انتشــار آمــار واردات 
کالاهای واسطه ای به نظر 
می رســد تولید با چالش 
بسیار بزرگتری روبرو شود. 
نبود کالاهای واســطه ای 
می تواند تولید بسیاری از کالاهای اساسی و مورد 
نیاز کشور را تحت شــعاع قرار دهد. کاهش شدید 
واردات کالاهای واســطه ای در ۴ماهــه ابتدایی 
جاری در حالی اتفاق افتاده که آمارها نشــان می 
دهــد واردات کالاهای ســرمایه ای و مصرفی در 
سبد واردات افزایش داشته اســت. امروز تولید و 
صنعت کشور در حالی از نبود مواد اولیه و کالاهای 
واسطه ای رنج می برد که در ۴ ماهه ابتدایی سال 
۱۴۰۱، کمترین میــزان واردات این کالاها تحقق 

یافته است.
به هر ترتیــب روایت های آماری کــه اتفاقا خود 
این وزارتخانه از کارنامه کاری خود منتشر کرده، 
همین را نشــان می دهد که سیاســتگذاری ها، 
صنعت و معدن کشــور را روی ریل درســتی قرار 
نداده اســت؛ به نحوی که در ۴ماهه ابتدای سال 
جاری علیرغم اینکه دولت معتقد است اوضاع ارزی 
بهتر شــده، اما واردات کالاهای واسطه ای تولید 

 نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۷.۱درصد کاهش 
داشته است.

در واقع، آمارهای منتشــر شــده از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نشــان می دهد که در ۴ 
ماهه ابتدای ســال جاری واردات کالاهای واسطه 
تولید ۱۷.۱ درصد کم شــده و در مقابل، ســهم 
کالاهای مصرفی ۴۶.۲ درصد رشــد کرده است. 
البتــه در این شــرایط کنونی و به جهــت تامین 
امنیت غذایی موضوع افزایــش کالاهای مصرفی 
که بیشترین ســهم آن مرتبط با کالاهای اساسی 
است نگران کننده نیســت؛ هر چند باید دید که 
ســهم کالاهای غیر از کالاهای اساســی در حوزه 
واردات کالاهای مصرفی به چه نحوی اســت که 
متاســفانه جزئیات آمار تجارت خارجی از سوی 
گمرک با شفافیت اعلام نمی شــود. در این میان 
آمارها نشــان می دهند که سهم کالاهای سرمایه 
ای نیز با رشــد بالایی برخوردار بوده و بر اســاس 
همین آمارهای منتشر شده از سوی وزارت صمت، 
رشد ۳۵.۶ درصدی را تجربه کرده است. به نحوی 
که در ۴ ماهه ابتدای ســال جاری نسبت به مدت 
مشابه ســال قبل، به لحاظ وزنی ۳۵.۶ و به لحاظ 
 ارزشی ۳۹.۱ درصد رشــد را در واردات کالاهای 

سرمایه ای داشته ایم.
همچنین در این مدت ۲۳۶ هزار تن کالای سرمایه 
ای به ارزش ۲ میلیــارد و ۴۳۵ میلیون دلار، یک 

میلیون و ۲۱۱ هزار تــن کالای مصرفی به ارزش 
۲ میلیارد ۸۹۴ میلیــون دلار و ۹ میلیون و ۷۱۲ 
هزار تن کالای واســطه ای به ارزش ۱۱ میلیارد 
و ۹۰۲ میلیون دلار وارد کشــور شــده است که 
در بخش کالاهای واســطه ای بــه ترتیب کاهش 
۱۷.۱ درصــدی وزنــی و رشــد ۱۳.۷ درصدی 
ارزشــی و در بخــش کالاهــای مصرفــی ۴۶.۲ 
درصد رشــد وزنی و ۱۳.۹ درصد رشــد ارزشی 
رخ داده اســت. در عین حــال، واردات گندم نیز 
۴۰ درصد رشــد را در ۴ ماهه ابتدای سال جاری 
تجربه کرده که به لحاظ ارزشــی نیز با رشد ۲۲۱ 

درصدی مواجه بوده که نشــان از گران شدن نرخ 
 کالاهای اساسی در دنیا به دلیل مناقشات روسیه 

و اوکراین دارد.
همچنین در ۴ ماهه ابتدای سال جاری نیز نسبت 
به مدت مشابه سال قبل واردات دانه های روغنی 
اعم از کلزا، سویا، گلرنگ و آفتابگردان نیز با کاهش 
وزنی ۲۱.۸ درصدی مواجه بوده است، هر چند که 
به لحاظ ارزشــی واردات این اقلام نیز رشد ۴۳.۲ 
درصدی را تجربه کرده است که باز هم این موضوع 
به نظر می رســد به دلیل گرانــی قیمت کالاهای 

اساسی و غذا در دنیا باشد.

آمارها حاكی از كاهش واردات كالاهای واسطه ای در 4ماهه ابتدايی 1401  است

زنگ  خطر کمبود  مواد  اولیه

تسهیل واردات مواد اولیه تولید
مسعود دانشمند، اقتصاددان 

برای تولید و صنعت و برای ارتقا و رونق آن نیازمند واردات مواد اولیه و کالاهای واسطه ای هســتیم. اینکه خود وزارتخانه آمار کاهش واردات مواد واسطه ای را اعلام کرده نشان می دهد واقعا مشکلات جدی در روند 
کاری تولید ایجاد خواهد شد. این اتفاق در حال رخ داده که تولید سالهاست از نبود مواد اولیه و کالاهای واسطه ای برای تولید کالاهای اصلی رنج می برد. سالها شعار سال در رابطه با تولید و رونق آن بوده و بارها بر آن 
تاکید شده، اما اقدامات برعکس بوده است.  برای تولید و رونق آن کالاهای واسطه ای اهمیت بسیار ویژه ای دارند. اما تنها مهمی که به آن توجه نشد و گوش شنوایی برای ارتقای آن وجود نداشت تولید و صنعت بوده 
است. دلیل افزایش قیمتها و کاهش فروش تولید تا اندازه ای هم مربوط به همین اتفاق است. اگر مواد اولیه و کالاهای واسطه ای مورد نیاز تولید تامین می شد امروز برای ذخایر کالایی نگرانی نداشتیم. از این اندازه رشد 

قیمتها نیز خبری نبود. چطور تحریم ها می تواند مانع ورود کالاهای واسطه ای و مواد اولیه مورد نیاز تولید شود، اما کالاهای سرمایه ای و مصرفی به راحتی مجوز ورود به کشور را می گیرند. 
اگر واقعا قصد تولید داریم باید مواد اولیه وارد کنیم. قطعات بیاوریم و ماشین آلات تولید و صنعت را به روز کنیم. باید نسبت واردات کالاهای واسطه ای و مواد اولیه با واردات کالاهای سرمایه ای و غیر ضرور تغییر کند. 
همچنین باید با تمام دنیا تبادل، ارتباط و تعامل داشته باشیم. اما در این مسیر باید جهت مان تولید باشد و هر چقدر که واردات ما به سمت مواد اولیه و کالاهای واسطه ای برود، یعنی در آینده نزدیک صادرات توسعه 
پیدا می کند. افزایش صادرات نیز به معنای ارزآوری برای کشور و اقتصاد نیازمند ارز است.  یکی از مهم ترین مشــکلات امروز تولید، قیمت تمام شده بالای کالاها است. بنابراین واردات مواد اولیه باید در دستور کار 

قرار گیرد. باید امکانات مالی برای تولید کنندگان یعنی سرمایه در گردش فراهم شود. مادامی که تمایل به واردات کالاهای سرمایه ای و مصرفی باشد نه تولید جان می گیرد و نه افزایش قیمتها متوقف خواهد شد.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

عكس روز-
خورشيد 
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چند روز قبل از عقد قرارداد فروش توئیتر، کارکنان این شرکت هشدار 
داده اند که کاهش و اخراج گسترده کارکنان، اقدامی بی ملاحظه و 
غیرمنطقی خواهد بود. نامه ای سرگشاده از سوی تعداد نامشخصی 
از کارمندان توئیتر برای هیئت مدیره توئیتر و مدیر شــرکت تسلا 
خریدار تازه توئیتر ارسال شــده، در داخل شرکت در حال دست به 

دست شدن است.
این نامه پس از انتشار گزارشی در روزنامه واشنگتن پست منتشر شد 
که در آن ادعا شــده بود مالک جدید توئیتر می خواهد تا ۷۵ درصد 
از حدود ۷۵۰۰ کارمند توئیتر را اخراج کند. در این نامه آمده است: 
»برنامه اخراج ۷۵ درصد از کارکنان توئیتر به توانایی توئیتر برای ارائه 

خدمات عمومی لطمه می زند. تهدیدی به این بزرگی غیرمحتاطانه 
و بی پروایی است، اعتماد کاربران و مشتریان ما را به پلتفرم توئیتر 
تضعیف می کند و اقدامی شــفاف برای ارعاب کارکنان اســت. ما 
نمی توانیم کار خود را در محیطی سراسر آزار و با تهدید مداوم انجام 

دهیم.«
این نامه همچنین شامل فهرستی از خواسته ها برای "رهبری فعلی و 
آینده" شرکت است. علاوه بر تاکید بر ضرورت اجرای »سیاست های 
اخراج منصفانه برای همه کارگران«، نویسندگان نامه از مالکان جدید 
توئیتر می خواهند که مزایای فعلی کارکنان، از جمله امکان دورکاری 

را حفظ کند.

این نامه همچنین به شکاف ایدئولوژیک بالقوه بین برخی از کارکنان 
توئیتر و مدیر جدید این شرکت اشاره می کند که گفته می شود کمتر 
طرفدار اعتدال است. در این نامه آمده است: »ما از مدیر جدید توئیتر 
می خواهیم که بر اساس نژاد، جنسیت، گرایش ها یا عقاید سیاسی و 

غیره کارکنان، بین آنها تبعیض قائل نشود.«
مشخص نیست تاکنون چند کارمند توئیتر این نامه را امضا کرده اند. 
اما این نشانه دیگری از این است که کارمندان توئیتر تحت مدیریت 
جدید چقدر ممکن است اوضاع آشفته ای داشته باشند. پس از یک 
مبارزه حقوقی چند ماهه، به نظر می رســد روند خرید توئیتر تا ۲۸ 

اکتبر نهایی شود.

وزارت دادگســتری آمریکا و گوگل به توافقی درباره دسترســی به 
داده های کاربران در نتیجه ارائه حکم و مجوز دولتی دســت یافته 
است. ریشــه این توافقنامه مربوط به حکم وزارت دادگستری برای 
دسترسی به داده های گوگل در یک پرونده مربوط به ۲۰۱۶ میلادی 
بود. به طور دقیق در سال ۲۰۱۶ میلادی مقامات دولتی آمریکا در 
کالیفرنیا حکم جســتجو برای داده هایی را در اختیار داشــتند که 
گوگل آنها را نگهداری می کرد و مربوط بــه تحقیق درباره صرافی 
 رمزارز BTC-e بود. این حکم تحت »قانون ارتباطات ذخیره شده«، 

صادر شده بود.
پس از ایــن رویــداد، دادگاه تجدیدنظر آمریکا اعــلام کرد احکام 
جســتجویی که تحت قانون »ارتباطات ذخیره شــده« صادر می 

شــوند، داده های ذخیره شــده خارج از مرزهای آمریکا را شــامل 
نمی شوند. در پی این امر و در ســال ۲۰۱۸ میلادی کنگره به طور 
شــفاف اعلام کرد قانون »ارتباطات ذخیره شــده« شامل شرکت 
های آمریکایی می شــود که براســاس ترجیح خود داده هایشان 
را در خارج از کشــور ذخیره می کنند. امــا در فاصله صدور حکم 
دسترســی به اطلاعات تا ســال ۲۰۱۸ داده های مربوط به پرونده 
مورد نظر)تحقیق BTC-e( حذف شده اند. دولت آمریکا اعلام کرد 
این راه حل که برای نخســتین بار به کار گرفته می شود، سبب می 
شود گوگل فرایند حقوقی خود را اصلاح کند تا به این ترتیب نسبت 
 به فرایندهای حقوقی مانند احکام جستجو در زمان مناسب و کامل 

پاسخ دهد.

گوگل نیز اعلام کــرده ســابقه ای طولانی در حفاظــت از حریم 
خصوصــی کاربــران از جمله مقاومــت در برابر درخواســت های 
بیش از حــد دولت برای دسترســی بــه داده های کاربــران دارد 
 و این توافقنامه قابلیت شــرکت یا تعهداتش نســبت بــه این امر 

را تغییر نداده است.
این شــرکت به دادگاهــی در آمریکا اعــلام کرد علاوه بــر منابع 
اضافی، سیســتم ها و کارمنــدان، بیش از ۹۰ میلیــون دلار برای 
اجرای برنامه ارتقای ســازگاری فرایند حقوقی هزینه کرده است. 
وزارت دادگســتری آمریکا نیز اعلام کرد یک متخصص سازگاری 
 مستقل در خصوص ارتقاهای انجام شــده در فرایند حقوقی گوگل 

استخدام می کند.

هشدار کارکنان توئیتر در مورد اخراج دسته جمعی نیروها

توافق بین وزارت دادگستری و گوگل برای بررسی داده های کاربران


